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1. kapitola: přehled počasí v roce 1981 
Teploty v lednu se pohybovaly většinou kolem bodu mrazu nebo mírně pod nulou. V době od 1. do 

4. ledna bylo tepleji, nejvíce 4. ledna, kdy v poledne dosáhla teplota 5 st. nad bodem mrazu. Od 5. 

ledna nastalo ochlazení, které trvalo v podstatě až do 19. ledna. Teploty byly po celý den mírně pod 

bodem mrazu, nejvíce klesla teplota ve dnech od 7. do 9. ledna, kdy večer byl mráz kolem -12 st.C. 

Po mírném oteplení ve dnech 21. - 24. ledna se potom koncem měsíce opět ochladilo. Nejstudeněji 

bylo 27. - 30. ledna. Po celý měsíc se udržela také sněhová pokrývka. Srážkoměrná stanice 

umístěná na horním konci obce Slížan udává nejnižší teplotu 9. ledna, a to -15 st.C, sněhovou 

pokrývku 26 dní v měsíci, nejvíce sněhu 15 cm. 

Měsíc únor se vyznačoval teplotami vesměs mírně pod bodem mrazu, jen výjimečně okolo 8.II. 

bylo o něco tepleji. Nejstudenější byl konec měsíce. 28.II. naměřila srážkoměrná stanice -12,5 st. C. 

Sněhová pokrývka byla již menší co do počtu dnů, kdy sníh ležel - bylo to jen 13 dní v měsíci. 

Nejvíce sněhu napadlo koncem měsíce. Podle údajů srážkoměrné stanice to bylo kolem 18 cm. 

V březnu bylo již podstatně tepleji. Mráz se již neobjevil, teploty byly mírně nad bodem mrazu, 

nejvyšší kolem 9.III. a potom okolo 25.III. 10.III. byla první jarní bouře. Sníh vydržel jen prvých 8 

dní v měsíci, pak byly srážky jen ve formě deště. 

V dubnu sníh již vůbec nepřišel. Pěkné počasí počátkem měsíce bylo okolo 17. dubna vystřídáno 

mírným ochlazením s ranními teplotami okolo -2 st.C. Poměrně velmi málo srážek a vítr způsobily 

vysychání půdy. 

Květen byl již na srážky bohatší, zejména začátek měsíce přinesl více deště. Druhá polovina měsíce 

se vyznačovala teplejším a slunečnějším počasím. 

Začátkem června nastalo velmi teplé počasí. V poledně dosáhly teploty kolem 30 st.C. Po velkých 

vedrech začátkem měsíce nastalo ve druhém týdnu přechodně mírné ochlazení. Vcelku možno říci, 

že v červnu bylo pěkně a teplo. 

V první polovině července bylo vcelku pěkně a teplo. Od 17.VII. nastalo zhoršení počasí: ochladilo 

se a začalo vydatně pršet. Ochlazení a déšť zdržely žně a způsobily na mnoha místech povodně a 

záplavy. Morkovice jich byly ušetřeny. Teprve koncem měsíce se počasí zlepšilo. 

Počasí v srpnu bylo již žňovým pracím příznivější. Velké lijáky ani bouřky nepřišly. To umožnilo 

rychlý pokrok ve žňových pracích. 



V prvých zářijových dnech bylo pěkně. Po 9. září se ochladilo a přišly mlhy hlavně v ranních 

hodinách. 

V říjnu bylo počasí vcelku slušné, bylo sice již chladněji než v září, mrazíky v jiná léta již obvyklé 

však nepřišly. Dosti pršelo. 

Měsíc listopad byl chladnější s deštěm a ranními mrazíky. První mráz přišel 10. a 11. listopadu, 

první sníh se objevil od 7.XI. Srážkoměrná stanice udává, že souvislá sněhová pokrývka ležela 4 

dny v měsíci a nejvyšší byla 2 cm. 

Poslední měsíc v roce měl již většinu dní souvislou sněhovou pokrývku a podstatně nižší teploty. 

Nejvíce mrzlo 21. prosince -18 st.C a bylo i velmi mnoho sněhu - napadlo ho až 52 cm. 

Na závěr kapitoly o počasí uveďme ještě 2 tabulky: 

a) přehlednou tabulku srážek a  

b) tabulku některých dalších meteorologických údajů - vítr, mlha, bouřka. 

Přehledná tabulka srážek: 

měsíc celkem 

(mm) 

počet dní se 

srážkami 

maximum za 

den (mm) 

sněhová pokrývka teploty 

dnů max. (cm) 

leden 22,0 15 4,8 26 15 -15 9.I. 
únor 28,5 13 16,3 13 18 -12,5 28.II 
březen 37,8 15 10,6 8 8  
duben 16,5 8 5,7 0 0  
květen 79,2 10 17,7 0 0  
červen 129,8 14 66,1 0 0  
červenec 81,6 13 19,2 0 0 31 st.C 12.VII. 
srpen 62,8 12 34,9 0 0  
září 91,8 16 28,2 0 0  
říjen 75,1 16 42,3 0 0  
listopad 25,7 19 7,9 4 2  
prosinec 84,7 17 15,1 27 52 -18 21.XII. 
I.-XII. 635,5 168 - 78 - - 
údaje srážkoměrné stanice, Jan Horák, Morkovice-Slížany, nm 306m 

Tabulka dalších meteorologických údajů: počet dní, kdy byl 

měsíc vítr mlha bouřka 
leden 9 5 - 
únor 1 11 - 
březen 10 6 3x první 11.III. 23,30-24,00 
duben 7 7 - 
květen 7 8 1x 
červen 8 8 2x 
červenec 9 2 - 
srpen 4 5 2x 
září 6 20 1x 29.IX. poslední 
říjen 14 9 - 
listopad 14 7 11.XI. první sníh 
prosinec 14 10 - 
I.-XII. 143 99 9x 
 

 



2. kapitola: přehled událostí v roce 1981 
leden 

Každou soboru vždy v 19,30 hod. pořádá Sdružený závodní klub v malém sále sokolovny 

diskotéku. Spolupořadatelem je vždy nějaká organizace. Tak 24. ledna byl spolupořadatelem 

pěvecký sbor, 31. ledna Pal Magneton. Diskotéky byly vždy hojně navštíveny mladými. 

24. ledna v 9 hodin byla zahájena konference místní organizace KSČ. Konference byly v souvislosti 

s blížícím se XVI. sjezdem KSČ. 

 
vystoupení předsedy MV KSČ Jaroslava Hýska 

 

29. ledna se konalo první tohoroční plénum MNV. 

únor 

11. února se konala v 18 hodin v malém sále SZK (bývalá sokolovna) výroční schůze odbočky 

Svazu československo-sovětského přátelství. Po zprávě o činnosti a přednesení zprávy o závazcích 

na počest XVI. sjezdu KSČ se přítomní seznámili s plánem práce na 1. pololetí a shlédli krátké 

sovětské filmy. 

10. února navštívila Morkovice skupina sovětských turistů. Bylo to 35 pracovníků v zemědělství z 

oblasti Ivanova. Byli hosty JZD SČSP. Po přivítání v JZD se rozdělili na dvě skupiny, jedna z nich 

odjela do Počenic, druhá do Pačlavic, kde si prohlédli provozy JZD a besedovali s brigádami 

socialistické práce. 

14. února v 16 hodin odpoledne se konala v sále požární zbrojnice schůze zahrádkářů. Přednášku o 

pěstování pokojových květin přednesla Mirka Šídlová, roz. Kozáková. Přednášku navštívilo na 80 

občanů. 

25. února se konala výroční schůze JZD v Domě kultury v Kroměříži. V Morkovicích není pro 

takové akce již delší dobu vyhovující sál. Sokolovna pod správou SZK není dosud v provozu. 



28. února v sobotu chodili požárníci "s medvědem". Starý zvyk je tedy jak v Morkovicích tak i ve 

Slížanech dosud zachováván. 

březen 

Začátek měsíce byl již tradičně věnován oslavám Mezinárodního dne žen. Pořádaly je pro své členy 

jednotlivé závody. Tak 6. března slavily svátek ženy ve škole. Oslavu pořádaly organizace 

Revolučního odborového hnutí. 

13. března se konala veřejná stranická schůze. Proběhla od 19 hodin v malém sále SZK. Bylo na ní 

přítomno 80 občanů. Za předsednickým stolem zasedli Jaroslav Hýsek jako předseda MV KSČ, 

František Tichý jako předseda jedné z uličních organizací strany, Ivan Šebestík jako předseda druhé 

z uličních organizací, Ivo Šebestík jako předseda MNV, Antonín Jablunka jako předseda ONV. 

Hlavní referát o tom, jak byl plněn v období posledních pěti let volební program přednesl podle 

referátu na městské konferenci František Tichý. Po referátu byla diskuse, v níž vystoupili Jiří 

Hofman za Pal Magneton, Marie Klusalová za odbočku Svazu žen, a dále asi 3 občané, kteří 

kritizovali některé nedostatky. Odpovídal jim předseda MNV Ivo Šebestík. Na závěr diskuse 

vystoupil Antonín Jablunka s kritikou neplnění některých ukazatelů plánu výroby. 

14. března konala se výroční členská schůze zahrádkářské organizace s pohoštěním v jídelně JZD. 

14. března na výzvu MNV prováděli občané čištění obce. Každý majitel seškraboval před svým 

domem bláto, které pak traktoristé JZD odváželi. 

duben 

23. dubna se konalo plénum MNV. 

22. dubna v 18,30 hod veřejná schůze odbočky Svazu československo-sovětského přátelství při 

příležitosti oslav 111. výročí narození V.I.Lenina. Schůzi zahájil předseda odbočky Jan Jablunka. 

Po kulturní vložce žáků LŠU a přednášce člena okresního výboru Musila z Kroměříže shlédli 

přítomní film věnovaný Leninovi. Oslavy se zúčastnilo 36 občanů. 

29. dubna se konala první schůze volebních komisí v zasedací síni MNV. Přítomni byli předseda 

MNV a členové okrskových volebních komisí. Téhož dne byla ukončena registrace kandidátů na 

poslance. 

Ve dnech 6. - 11. dubna konal se v Praze XVI. sjezd KSČ. Jako delegát za Jihomoravský kraj byl na 

něm i Antonín Jablunka předseda ONV - občan Morkovic. 

květen 

V předvečer 1. máje 30. dubna v 18 hodin položili představitelé obce spolu se členy základní 

organizace Českého svazu protifašistických bojovníků věnec k pomníku padlých. Průvodu, který 

vyšel od budovy MNV se zúčastnili poslanci, ředitelé podniků i hodně občanů. 

Oslavy 1. máje. 

Budíček v 6 hodin ráno byl proveden dechovou hudbou, která projížděla obcí na plošině nákladního 

automobilu. Sraz účastníků průvodu byl u Zadrevu, odkud v 9 hodin vyšel v obvyklém pořadí přes 

městečko k rozcestí k Pornicím a zpět na letní kino. Tam se konala obvyklá manifestace. Po 

hymnách pronesl hlavní projev místopředseda ONV Ing. Františe Durďák a dále pak pracovnice 

Domu politické výchovy z Kroměříže. Po projevech zazpívali zúčastnění Píseň práce a shlédli 

kulturní program. V něm vystoupil i orchestr mladých pod vedením Aloise Tichého. 



 
prvomájový průvod na náměstí 

 

 
vystoupení pracovnice Domu politické výchovy 

 

Součástí prvomájových oslav byla i výstava "Ukaž, co umíš", kterou v jídelně JZD mohli shlédnout 

občané. Vystavovali zde členové JZD práce ze dřeva, kovu a ruční práce. 



Ve stejnou dobu, co v prostorách letního kina probíhal kulturní program, předváděli na hřišti 

kynologové ukázky z výcviku psů. 

 
 

V malém sále SZK byla pak zahájena výstava k 60. výročí KSČ. Na panelech byly vystaveny 

fotografie, dokumentující rozvoj Morkovic a okolí v období poválečné výstavby, fotografie 

dokumentující oslavy a různé akce a práci místních závodů. 

Součástí programu májových oslav (program byl vydán tiskem ve formě letáčku) byly dále tyto 

akce: 

15. května koncert pobočky Lidové školy umění v sále požární zbrojnice, téhož dne v 18 hodin byla 

na budově hostince "Na Kolárně" odhalena pamětní deska na počest založení KSČ. Shromážděným 

občanům koncertovala nejdříve dechová hudba, která závěrem svého vystoupení zahrála Píseň 

práce. Po básni, kterou přednesli žáci ZDŠ se ujal projevu František Tichý, předseda uliční 

organizace KSČ. Předseda MV KSČ Jaroslav Hýsek pak odhalil pamětní desku. Na závěr zapěli 

přítomní Internacionálu. Aktu se zúčastnili členové MV KSČ, staří členové strany a občané. 

Večer v 19 hodin se konala v malém sále SZK oficiální oslava 60. výročí založení KSČ. Pořad řídil 

předseda uličního výboru František Tichý. Hlavní projev přednesl pracovník Domu politické 

výchovy z Kroměříže František Karamon, někdejší řídící učitel národní školy v Uhřicích a krátkou 

dobu i předseda ZO ROH při ZDŠ v Morkovicích. Následující kulturní program uvedla Libuše 

Rachtavová. Vystoupili v něm: učitelky ZDŠ v Morkovicích pásmem o dějinách KSČ (učitelky 

Hanáčková, Hofmanová, Štelcová, Hýsková, Belková a učitel Gejda), žákyně LŠU Jitka 

Sedlaříková - klavír, studující gymnázia Eva Karlíková - část houslového koncertu, orchestr 

mladých řízený A. Tichým, pěvecký sbor SZK přednesl 4 sbory. Oslavě bylo přítomno asi 130 

osob. Z toho část tvořili účinkující. 

24. května se konal v sále požární zbrojnice slavnostní koncert pěveckého sboru SZK. Začal ve 

14,30 hod. V programu vystoupil jednak pěvecký sbor (v 1. části), po přestávce Eva Karlíková 

přednesla 1. větu Beethovenovi sonáty a-moll pro klavír. V závěru přednesl smíšený sbor, sólisté, 

křídlovák M. Šamánek a autor, který doprovázel na klavír Hanácké písně Arne Linky. Koncert byl 



velmi zdařilý. Zúčastnilo se ho asi 100 občanů. Slavnostní koncert byl poslední akcí májových 

oslav. 

červen 

Nejvýznamnější událostí června a celého roku byly volby do zastupitelských sborů. Konaly se v 

pátek 5. června a v sobotu 6. června. Průběh a příprava voleb, jejich výsledky i ustavení nového 

MNV v Morkovicích-Slížanech je popsán ve zvláštní kapitole. 

červenec 

Ve čtvrtek 2. července se konala ustavující schůze nového MNV Morkovice-Slížany.  

23. července přijela do JZD v Morkovicích vzácná návštěva: tajemník ÚV KSČ a člen 

předsednictva ÚV KSČ Miloš Jakeš. Byl přivítán v administrativní budově JZD. Zúčastnil se 

besedy s funkcionáři JZD a obce. 

srpen 

V měsíci červenci a srpnu probíhalo na MNV jednání s občany a úřadem geodezie o upřesnění 

majetkoprávních poměrů a vlastnictví nemovitostí. Šlo při něm zejména o zachycení změn, které ve 

vlastnictví nemovitostí nastaly po roce 1968. Byly to práce související s připravovaným 

katastrálním mapováním. Přípravné práce pro katastrální mapování začaly ve druhé polovině 

měsíce srpna. Byly prováděny pracovníkem geodezie z Brna. Koncem srpna a pak až do konce roku 

a začátkem příštího se provádělo nové vyměřování pozemků a domovních parcel v obci. 

Koncem srpna začal provoz telefonní ústředny na nové poště v Morkovicích. Normální provoz 

začal 31. srpna 1981. 

září 

V úterý 1. září zahájen školní rok. 

3. září se konalo plénum MNV. 

říjen 

8. října proběhla ve Slížanech volba občanského výboru. 

15. října vstoupily v platnost nové zvýšené ceny benzínu a nafty. 

11. října se naposledy promítalo v letním kině. 

29. října se konalo plénum MNV. 

listopad 

6. listopadu proběhla oslava výročí VŘSR. Konal se lampiónový průvod od Zadrevu k budově 

MNV a na hřiště, kde oheň a vystřelovány rakety. Oficiální oslava, jejímž pořadatelem byl výbor 

odbočky Svazu československo-sovětského přátelství, se konala v malém sále SZK v 18 hodin. 

Kulturní program na ní zajistili žáci ZDŠ. 

14. října se konal slavnostní večer sborového zpěvu. Pořadatelem byl pěvecký sbor SZK 

Morkovice. Jako host vystoupil pěvecký sbor Závodního klubu ROH z Uherského Brodu "Dvořák". 

Zahájil Ivan Sedlařík. Přivítal na něm Zdeňka Kaňáka a Dalibora Spilku - profesory konzervatoře. 

Během hudebního programu byl předán diplom Zdeně Derkové k jejím šedesátinám. 

prosinec 

15. prosince zemřel náhle Vladimír Jiříček, důchodce. Jmenovaný se věnoval fotografování 

Morkovic, patřil k obětavým vlastivědným pracovníkům. Byl autorem souboru fotografií z období 

osvobození Morkovic v roce 1945. 



3. kapitola: Místní národní výbor Morkovice -Slížany. 
Zařízení MNV  
Administrativa a úřední hodiny. 

Administrativními pracovníky MNV Morkovice-Slížany v roce 1981 byli: Anna Staňková - 

matrikářka, Františka Tichá - hospodářka, Marie Kalivodová - administrativní pracovnice. Dále byl 

na MNV zaměstnán také Karel Dupák jako údržbář. Úřední hodiny jsou na MNV denně od 7 do 16 

hodin, ve středu do 18 hodin. 

Složení MNV Morkovice-Slížany doznalo zásadních změn po volbách, které se konaly do 

zastupitelských sborů všech stupňů ve dnech 5. a 6. června. Ustavení nového MNV po volbách se 

konalo na plenárním ustavujícím zasedání dne 2. července 1981. První polovinu roku tedy pracoval 

ještě "starý" národní výbor, od července pak již "nový". 

Práce národního výboru se řídila plánem práce rady a plenárních zasedání. Plán předpokládal 

zasedání rady MNV 1x za 14 dní a schůze pléna 6x za rok. 

Rada MNV zasedala: 6.,20. ledna, 10. a 24. února, 10. a 24. března, 7. a 21. dubna, 12. a 26. května, 

2. a 16. června. Ve druhém pololetí roku a v novém složení pak 7., 16. a 30. července, 13. a 27. 

srpna, 10. a 24. září, 8. a 22. října, 5. a 19. listopadu a 3. a 12. prosince. 

Plenární zasedání MNV se konala: 

29. ledna bylo na něm přítomno 22 z 29 poslanců, 5 bylo omluveno, 2 se neomluvili, dále 

pak předseda ONV Jablunka a 23 občanů. Na programu bylo hodnocení úkolů 

na úseku státní správy, návrh volebního programu na léta 1981-85, doplnění a 

schválení rozpočtu a diskuse, v níž vystoupilo 7 poslanců a předseda ONV 

23. dubna za přítomnosti 22 z 29 poslanců a předseda ONV. Na programu byla zpráva o 

splnění úkolů za uplynulé volební období 1976-81. Dále se projednávala zpráva 

o připravenosti oslav 1. máje a 60. výročí KSČ a zpráva o přípravě voleb 

2. července proběhla ustavující schůze nově zvoleného MNV Morkovice-Slížany. Bylo 

přítomno 34 z 35 nově zvolených poslanců, zástupce MV KSČ, MV NF, 

poslanci ONV Antonín Jablunka, Karel Zdražil a Jiřina Hanačíková a 45 občanů. 

 Program spočíval ve volbě návrhové a mandátové komise, ve zprávě mandátové 

komise, složení slibu poslanců, ve volbě předsedy, místopředsedy, tajemníka, 

členů rady MNV a komisí MNV. Dále byl projednán a schválen návrh volebního 

programu. Byl rovněž projednán a schválen plán práce pléna, rady a komisí 

MNV na 2. pololetí roku. 

3. září bylo na plenární zasedání MNV přítomno 32 poslanců, 2 se omluvili a 1 nebyl 

přítomen, dále předseda ONV Ant. Jablunka a 28 občanů. Na programu bylo 

projednání akcí "Z" a to přístavby budovy požární zbrojnice a mateřské školy, 

projednání jednacího řádu MNV 

29. října se pléna zúčastnilo 32 poslanců, dále předseda ONV a poslanec ONV Karel 

Zdražil. Hosty byli předseda MěV LSČ Jaroslav Hýsek, MV NF Ing, Ladislav 

Tesař a 19 občanů. Na programu bylo zhodnocení činnosti sboru pro občanské 

záležitosti, zpráva o ustavujícím zasedání občanského výboru ve Slížanech, 

diskuse, v níž vystoupilo 10 poslanců 

10. prosince se konalo poslední plénum MNV v roce 1981. Bylo přítomno 32 poslanců a 

předseda ONV a 44 občanů. Projednávala se zpráva o čerpání rozpočtu 

stavebních akcí. Diskuse se zúčastnilo 7 osob 

 



Komise MNV v Morkovicích-Slížanech 

 

pracovaly podle plánu práce, který byl vypracován na 1. pololetí roku, kdy komise pracovaly ještě 

ve starém složení a na 2. pololetí, kdy po volbách bylo ustaveno nové složení komisí i s novými 

předsedy. 

Finanční komise předpokládala, že se sejde v 1. pololetí 6x a že bude projednávat: plán práce, 

zhodnocení výsledků inventarizace, rozpočet na běžný rok v lednu, v únoru výsledky hospodaření v 

uplynulém roce a stav ve výměrech zemědělské, domovní daně a daně z příjmu, v březnu kontrolu 

plnění nápravných opatření z revizních nálezů a inventarizaci pokladní hotovosti, v dubnu 

hospodaření MNV za 1. čtvrtletí a kontrolu školního stravování, v květnu dodržování finanční a 

rozpočtové kázně a kontrolu inkasa daní a nedoplatků, v červnu plán práce na 2. pololetí s 

prověrkou účetní evidence. 

Ve druhém pololetí po reorganizaci komise, že se bude zabývat v srpnu kontrolou hospodaření 

MNV za 1. pololetí, kontrolou nápravných opatření z revizí a kontrolou čerpání prostředků na akce 

"Z" - tj. zvelebení. V září kontrolou daně z příjmů obyvatelstva a ostatních daní, inventarizací 

pokladní hotovosti a cenin, v říjnu že provede kontrolu čerpání jednotlivých položek rozpočtu a 

přípravu inventarizace, v listopadu přípravou rozpočtu na příští rok a v prosinci sestavením plánu 

práce na příští rok. 

Plánovací komise se měla v lednu zabývat zabezpečením volebního programu pro volební období 

1981-86, v březnu vyhodnocením volebního programu v uplynulém volebním období, v dubnu 

rozpracováním úkolů mimo akce "Z" v roce 1981 a jejich zajištěním a v červnu zhodnocením plánu 

práce a čerpáním rozpočtu. 

Plán na II. pololetí předpokládal schůzi každý měsíc. V červenci šlo především o nové ustavení 

komise a rozdělení funkcí, v srpnu rozborem hospodaření za 1. pololetí a plněním akcí "Z", v září 

projednáním plánu dlouhodobého rozvoje obce, v říjnu zhodnocením akce "Z", přístavby požární 

zbrojnice a mateřské školy, v listopadu návrhem akcí pro rok 1982 a v prosinci zhodnocením plánu 

práce a sestavení plánu na příští rok. 

Komise ochrany veřejného pořádku se schází rovněž pravidelně každý měsíc. Z programu jejich 

schůzí uvádíme: hodnocení, jak se dodržuje "statut obce" v zimním období a přípravou požární 

prevence, projednáním situace v organizacích Svazu požární ochrany v Morkovicích, situací v 

dopravě, rozmístěním dopravních značek, přípravou prvomájových oslav, přípravou voleb do 

zastupitelských orgánů, projednáním trestné činnosti, projednáním žňového plánu z hlediska 

požární ochrany. 

Ve druhém pololetí šlo především o nové ustavení komise, o projednání stavu požární prevence v 

době žní a to zejména kontrolou v objektech JZD, souhrnnou zprávou o požárních prohlídkách, 

projednáním situace na letních zábavách a v letním kině, přípravou přednášek pro žáky ZDŠ v 

souvislosti se začínajícím novým školním rokem, a to zejména o chování žáků v autobusech, 

poškozování veřejného majetku, bezpečnosti v dopravě, požární prevenci a pomoci mládeže při 

ochraně veřejného pořádku, v dalším měsíci bylo na programu jednání o stavu čistoty vozovek v 

období řepné kampaně, dodržování zákona o boji proti alkoholismu, projednání podmínek pro 

povolování tanečních zábav, otázky dodržování pořádku na veřejných prostranstvích v obci, 

projednání případů trestné činnosti se členy SNB, projednání zásad o bezpečnosti na vozovkách a 

chodnících v zimních měsících. 

Komise pro mládež a tělovýchovu měla na starosti především spolupráci s organizacemi 

Socialistického svozu mládeže v obci, sledovala dále zaměření pozornosti a aktivity mládeže na 

počest blížícího se sjezdu KSČ, dbala o politické školení členů SSM. Vedle těchto hlavních úkolů 

se zabývala dále: sportovním vyžitím mládeže, přípravou hovorů s mládeží a zapojením mládeže do 

volebního programu, rozborem činnosti Slavoje, Svazarmu. Ve druhém pololetí byla středem jejího 



zájmu ještě péče o mládež v době školních prázdnin, vybavenost sportovních zařízení a 

vyhodnocení prázdninové aktivity SSM. 

 

 
družstvo mladších žáků1981/82, 

1.ř. Horák K, Krejčí K, ?, Minks Z, Bleša K, Brázdil J, Minks J, Žemžula J, Kadáš R 

2.ř. trenér Minks J, Vymazal J, Foltýn J, Petráš J, Kühn L, Krejčí P, Zapletal L, Vrabec P, Kadáš M 

 

Sociální a zdravotní komise se zabývala ve svých schůzích otázkami, které souvisejí se starostí o 

přestárlé občany a potřebné důchodce - zde šlo zejména o evidenci těch osob, které vyžadují 

pečovatelskou službu, o návštěvy u osamělých důchodců apod., druhou oblastí jejich zájmu byla 

starost o stav veřejných studní, dále o pořádání zdravotních přednášek spolu s organizací Českého 

červeného kříže, o kontroly v provozovnách Jednoty, o kontrole čistoty a vybavenosti lékárničky na 

koupališti, kontrola ve školních jídelnách, návštěvy v rodinách, které jsou vedeny v seznamu 

okresní péče o děti a mládež, prověrka sociální potřebnosti důchodců a rozdělování doplňkové péče. 

Komise místního hospodářství a obchodu se zabývala plněním plánu v místních provozovnách 

různých podniků, kontrolami v prodejnách Jednoty, činností dozorčích výboru Jednoty, aktivitou 

vedoucích provozoven Jednoty v oblasti zásobování, kvality obsluhy a stavu provozoven, celkovým 

stavem zásobování. 

Školská a kulturní komise konala schůze pravidelně první týden v měsíci. Měla na starosti činnost 

Sdruženého závodního klubu ROH, pravidelně hodnotila práci škol v obci, zabývala se činností 

SSM, hodnotila kulturní akce, které v obci proběhly, hodnotila činnost Slavoje, zabývala se 

přípravou oslav 1. máje, připraveností letního kina na provoz, zabývala se činností různých 

zájmových kroužků v obci, věnovala pozornost činnosti kronikáře, pěveckého sboru Sdruženého 

závodního klubu, kontrolovala činnost provozu školní kuchyně o prázdninách, hodnotila činnost 

pionýrské organizace, dále hodnotila provoz prázdninového pionýrského tábora na Skavsku, 

zabývala se připraveností školy na nový školní rok, stavem družby mezi obcemi Morkovice-Slížany 

a Žitavany, hodnotila činnost sdružení rodičů a přátel školy jednotlivých škol a činnost kulturních 

komisí jednotlivých organizací ROH v Morkovicích.  



 
Společný zájezd učitelů z Morkovic a Žitavan do Bratislavy 

 

Vcelku možno shrnout, že práce komisí MNV byla pravidelná, komise pracovaly podle plánu. 

Rozpočet MNV 

počítal pro rok 1981 s celkovým příjmem 2 426 000 Kčs, z čehož 1 396 800 Kčs činila globální 

dotace. Z dílčích příjmových položek stojí za zmínku: 

příjmová položak plánovaná skutečná 
školství 700 000 Kčs 649 000 Kčs 
kultura 115 000 Kčs 109 000 Kčs 
místní správa 4 500 Kčs 36 900 Kčs 
místní hospodářství 45 000 Kčs 77 000 Kčs 
daň domovní 106 000 Kčs 90 000 Kčs 
daň zemědělská 41 000 Kčs 57 000 Kčs 
 

Celkové vydání bylo plánováno rovněž na částku 2 426 000 Kčs. Z nejdůležitějších položek vydání 

uvádíme opět: 

položka plán skutečnost 
školství 1 580 000 Kčs 1 418 000 Kčs 
kultura 125 000 Kčs 182 000 Kčs 
vnitřní správa 110 000 Kčs 125 000 Kčs 
místní hospodářství 378 000 Kčs 336 000 Kčs 
Z plánovaných částek vydání se nevyčerpalo 206 000 Kčs. 

V části kapitoly, kde budeme věnovat pozornost zařízení MNV se dotkneme především činnosti 

Sboru pro občanské záležitosti, Místní lidové knihovny a kina MNV. 

 

 



Činnost Sboru pro občanské záležitosti.  

Měl v roce 1981 toto složení: předsedkyní byla Jaroslava Blešová - ředitelka mateřské školy. 

Členkami byly učitelky Vlasta Kokešová, Milena Morongová, Marie Medková, matrikářka MNV 

Anna Staňková, dále Jiřina Hanačíková, Libuše Rachtavová, Blahoslava Hauschwitzová a Zdenka 

Vozdková.  

 
 

Činnost sboru byla pestrá. 10x v roce pořádáno vítání malých občánků - vcelku bylo takto přivítáno 

57 dětí, bylo uspořádáno 15 občanských pohřbů, na MNV se konalo 9 sňatků, bylo uspořádáno 

vítání prváčků do školy, toho se zúčastnilo celkem 47 dětí, slavnostnímu předání občanských 

průkazů vycházejícím žákům bylo přítomno 44 žáků ZDŠ. Členky sboru navštívily 67 občanů při 

jejich životním jubileu. Třikrát byla slavena na MNV zlatá svatba a to: 20. září ji slavili manželé 

Emil a Františka Žemžulovi, 25.IX. Oldřich a Libuše Zdražilovi, 24.XI. Františka a Štěpán Malí. V 

síni tradic složilo 55 pionýrů slib, 84 žen se zúčastnilo oslavy MDŽ. Dále byly pořádány dvě 

besedy s branci před odchodem na vojnu - těch se zúčastnilo 69 nastávajících vojáků, byly předány 

pamětní listy dětem, které opouštěly mateřskou školu - celkem 47 dětí, žákům, kteří ukončily 

povinnou školní docházku na ZDŠ - celkem to bylo 80 žáků. Koncem června se konaly v 

Morkovicích již tradiční sjezdy padesátníků a šedesátníků. Sbor uspořádal dvě besedy s důchodci, 

které navštívilo 146 důchodců, besedy se žáky 7.-9. tříd. V obřadní síni MNV se pak konala oslava 

při příležitosti pracovního a životního jubilea Ladislava Zaorala, dlouholetého předsedy organizace 

KSČ ve Slížanech. Činnost sboru se řídila plánem práce. 

Místní lidová knihovna měla v roce 1981 celkem 576 čtenářů. Uveďme nejprve rozbor čtenářské 

obce. 

a) podle věkových skupin to bylo: 

do 14 let 202 čtenářů 
od 15 do 19 let 67 čtenářů 
od 20 do 29 let 72 čtenářů 
od 30 do 60 let 165 čtenářů 
nad 60 let 70 čtenářů 



b) podle vzdělání mělo z uvedeného počtu 

základní vzdělání 226 čtenářů 
středoškolské 90 čtenářů 
vysokoškolské 18 čtenářů 
 

c) podle povolání byli 

dělníci 73 čtenářů 
technická inteligence 10 čtenářů 
ostatní inteligence 34 čtenářů 
pracovníci v zemědělství 7 čtenářů 
ostatní zaměstnanci 72 čtenářů 
studenti 66 čtenářů 
učni 21 žtenářů 
ženy v domácnosti 12 čtenářů 
důchodci 79 čtenářů 
 

Podle druhů literatury bylo vypůjčeno: 

spisů klasiků marxismu-leninismu 87 
ostatní společensko-vědní a politické literatury 282 spisů a 905 periodik 
přírodovědné literatury 156 spisů 
zemědělské literatury 176 spisů a 91 periodik 
technické literatury 162 spisů a 18 periodik 
ostatní literatury 634 spisů a 1 845 

periodik Celkem si čtenáři v roce 1981 vypůjčili 1 506 knih a 2 859 časopisů odborného zaměření. 

Spisů krásné literatury bylo vypůjčeno 8 956 a 1 198 periodik, dětské literatury 1 192 spisů a 239 

časopisů. 

Celkem tedy půjčila knihovna 15 920 knih a 4 461 časopisů. 

Knihovní fond měl: 

a) v oddělení literatury pro dospělé: 

327 spisů zakladatelů marxismu-leninismu, 

1 558 spisů ostatní společensko-vědní literatury, 

309 spisů přírodovědných, 

728 spisů odborné zemědělské literatury, 

178 spisů technické literatury, 

3 790 spisů ostatní literatury a  

9 630 spisů krásné literatury. 

b) oddělení dětské literatury mělo 

501 knih naučných 

2 912 knih krásné literatury. 

Celkový stav knihovního fondu činil 16 833 knih. 

Mimo vlastní půjčování knih čtenářům vykazovala knihovna ještě 27 jiných akcí pro dospělé 

(výstavka knih apod.), 10 akcí pro děti do 14 let, 7 akcí pro mládež od 15 do 19 let. Všech akcí se 

zúčastnilo 1 586 čtenářů. 

Kino MNV Morkovice. 

V září roku 1980 zemřel Leopold Rubíček - dosavadní vedoucí kina a jeho funkci převzala Jiřina 

Hanačíková. Promítači byli Zdeněk Hanačík a Zdeněk Podaný, praktikanti Svatopluk Navrátil a Ivo 

Horák, jako uvaděč pracoval Miloslav Horák, jako zřízenec Ivo Šebestík mladší a bufet měla na 

starosti Marie Šromová. 



Stálé kino bylo stále mimo provoz a tak se promítalo jen v letním kině v době od 1. května do 11. 

října 1981. Pokračovalo se v údržbě prostorů kina (ořezávání větví, nový nátěr laviček, oprava 

bufetu, nátěr promítací stěny). Pro vylepšení technického vybavení byl zakoupen gramofon. Mimo 

promítání filmů v letním kině byla pořádána přes zimní období dětská představení v malém sále 

Sdruženého závodního klubu. Tato představení pořádal filmový kroužek Sdruženého závodního 

klubu MOKAF. 

Přehled filmů podle produkce a návštěvnosti v letním kině. 

měsíc ČSSR SSSR socialistické produkce 

a preferované filmy 

ostatní celkem 

květen 3/989 2/576 1/231 10/2782 16/4572 
červen 4/1266 2/302 3/105 7/1816 16/3489 
červenec 4/519 2/213 4/597 8/2828 18/4157 
srpen 5/849 1/51 4/317 8/2747 18/3964 
září 3/162 2/253 2/238 7/1189 14/1842 
říjen 2/118 - - 5/376 7/494 

18 518 
 

4. kapitola: volby do zastupitelských sborů ČSSR v roce 
1981 
v roce 1981 se skončilo funkční období poslanců zastupitelských sborů, kteří byli zvoleni v roce 

1976. Proto bylo rozhodnuto, že volby poslanců zastupitelských sborů pro funkční období 1981-85 

se budou konat ve dnech 5. a 6. června tohoto roku. 

Vlastním volbám předcházela rozsáhlá příprava, která spočívala v první fázi v hodnocení výsledků 

plnění volebního programu v uplynulém volebním období, v navrhování a registraci kandidátů pro 

volby, ve vlastní přípravě voleb a posléze v ustavení nových zastupitelských sborů. 

Hodnocení výsledků volebního programu v uplynulém volebním období bylo v Morkovicích 

provedeno na veřejné stranické schůzi dne 13. března. Již předtím se hodnocením činnosti zabývalo 

zasedání rady MNV a potom ještě plénum MNV dne 23. dubna. 

Ve volebním programu uplynulého období šlo v prvé řadě o vysvětlování zásady, že program KSČ 

se stal programem všeho obyvatelstva. V tomto směru bylo při všech akcích zdůrazňováno, že 

cílem politiky strany je poctivou prací zvyšovat životní úroveň pracujících, bojovat za upevnění 

světového míru, upevnění spolupráce se Sovětským svazem a rozhodný boj proti reakčnímu a 

všemu, co přináší lidu utrpení. Při hodnocení tohoto úkolu bylo konstatováno, že naši pracující jsou 

jednotni v podpoře politiky KSČ. Dále bylo konstatováno, že v obci je vysoká životní úroveň, že 

vybavení domácností, jak ukázalo poslední sčítání obyvatelstva, domů a bytů je na vysoké úrovni, 

což dokazuje přednosti socialistického zřízení. Dále bylo konstatováno, že přes tyto nesporné 

úspěchy se projevily určité nedostatky, a to zejména ve stavu podmínek pro provádění různých 

úkolů. Byla při tom kritizována neschopnost Sdruženého závodního klubu v Morkovicích 

poskytovat pracujícím všestranné politické a kulturní vzdělávání a zábavu. Bylo konstatováno, že v 

mnoha jiných obcích je v tomto směru mnohem více akcí, i když podmínky pro práci nejsou 

nikterak lepší. Z kroužku SZK byla kladně hodnocena práce klubu filmových amatérů, který 

obstarává filmovou dokumentaci četných akcí našeho městečka. Nedostatkem je i poměrně malá 

účast občanů na veřejných plenárních zasedáních MNV, což způsobuje, že občané jsou 

nedostatečně informováni o práci MNV a jeho komisí. 

V uplynulém volebním období věnoval MNV velkou pozornost kvalitě různých služeb. Přesto 

některé provozovny Jednoty nerespektovaly nařízení MNV. Dále byla kritizována činnost 

Okresního podniku služeb, který nebyl sto zajistit kvalitní služby občanům, postrádala se například 

truhlářská provozovna apod. 



Důležitou částí volebního programu uplynulého období bylo zabezpečování akcí investičního 

charakteru. Sem patří především péče o životní prostředí a zvelebování obce. Bylo konstatováno, že 

většina občanů projevovala velký zájem o úpravu prostranství kolem svého bydliště. Tato 

dobrovolná snaha občanů byla však narušována těmi, kteří vyváželi odpadky na zakázaná místa 

nebo skladovali na veřejných prostranstvích různý materiál, což narušovalo životní prostředí. 

Volební program uplynulého období stanovil tyto akce: 

stavbu pošty, což bylo v podstatě dokončeno a čeká se jen na otevření, dostavbu tribuny na hřišti, 

byly dokončeny vnitřní práce, rekonstrukci budovy bývalého MNV ve Slížanech, vnitřní práce byly 

i v tomto případě dokončeny, přístavba požární zbrojnice - pokračuje úspěšně a bude dokončena 

koncem roku, úprava rybníku Ovčáček, práce byla dokončena a zbývá dokončit úpravu chodníku, 

byla dále dokončena stavba administrativní budovy JZD, ve Slížanech byla dokončena oprava 

komunikací po stavbě veřejného vodovodu, opravena elektrická síť, byl zregulován morkovský 

potok od místní části Nový svět po budovu MNV. 

Z volebního programu se nepodařilo splnit: 

opravu veřejného rozhlasu, prodloužení kanalizace do místní části Cimburk, vybudování chodníků 

v některých ulicích. 

Byly dokončeny přípravy pro vybudování nákupního střediska, pro výstavbu nové budovy mateřské 

školy a zahájena příprava výstavby nové budovy ZDŠ a kotelny. 

 
příprava stavby nové budovy základní školy 

 

V přípravě voleb byli pak navrhováni společenskými organizacemi a jednotlivými závody kandidáti 

na poslance. Dále byly vytvořeny místní volební komise pro volby do zastupitelských orgánů 

jednotlivých stupňů. Pro vlastní provedení voleb pak byly zřízeny okrskové volební komise. Počet 

volebních okrsků a tedy i počet okrskových volebních komisí se řídil počtem poslanců do ONV v 

obci volených. Protože v Morkovicích byli voleni celkem tři poslanci do ONV, byly ustaveny tři 

okrskové volební komise a to: pro obvod č. 77, kde se volil Antonín Jablunka, obvod č. 78, kde 



volili Jiřinu Hanačíkovou a volební obvod č. 79, kde volili Karla Zdražila. V Morkovicích se volilo 

na 4 místech: 2 volební místnosti byly na MNV v Morkovicích, jedna v administrativní budově JZD 

a jedna v budově bývalého MNV ve Slížanech. Předsedou volební komise byl předseda MN NF 

Ing. Ladislav Tesař. 

Registrace kandidátů byla skončena v daném termínu a voličské seznamy uzavřeny ve čtvrtek 4. 

června 1981.  

Pro volby do MNV v Morkovicích-Slížanech byla společná kandidátní listina, na níž bylo celkem 

35 kandidátů. Byli to: 

1 Marie Belková 43 roků učitelka ZDŠ 
2 Ing. Jan Bleša 33 let čeln JZD 
3 Květoslav Bleša 37 let zaměstnanec ČSD 
4 Jaroslava Blešová 38 let učitelka mateřské školy 
5 František Brňovják 31 let člen JZD 
6 Otto Březina 28 let dělník n.p. Pal Magneton 
7 Ing. Josef Burián 37 let člen JZD 
8 Jaroslava Buršová 38 let technička o.p. Zadrev 
9 Jan Dobeš 40 let řidič CSAD 
10 Karel Dupák 29 let údržbář MNV 
11 Svastopluk Dvořák 35 let dělník 
12 Ing. Petr Foukal 39 let člen JZD 
13 Květoslav Gloza 34 let člen JZD 
14 Božena Greplová 37 let dělnice 
15 Ing. Bohumil Hanáček 34 let technik 
16 Ing. Antonín Horáček 33 let zaměstnanec ONV 
17 Stanislav Horák 40 let technik o.p. Zadrev 
18 Eliška Hýsková 43 let učitelka ZDŠ 
19 Zdeněk Janček 54 let učitel ZDŠ 
20 Jaroslav Judas 29 let člen JZD 
21 JUDr. Ivana Koutná 28 let členka JZD 
22 Josef Kovář 36 let dělník OPS 
23 František Najman 55 let dělník Stavbytu 
24 Miroslav Pátík 34 let dělník Lidrukov 
25 Jana Pecháčková 26 let učitelka ZDŠ 
26 Marie Pěnčíková 33 let členka JZD 
27 Jaroslav Pírek 43 let dělník OPS 
28 Radoslav Přibyl 38 let dělník OPS 
29 Jan Přikryl 37 let dělník Pal Magneton 
30 Ing. Jiří Skřítek 37 let technik Bioveta 
31 Ladislav Slováček 43 let dělník o.p. Zadrev 
32 Julius Štolfa 51 let učitel ZDŠ 
33 Zdeňka Vozdková 29 let dělnice Pal Magneton 
34 Jindřich Vymazal 33 let státní zaměstnanec 
35 Ivo Zlámal 24 let člen JZD 
 

Pro volby do ONV byli tři kandidáti: ve vol. obvodě č. 77 Antonín Jablunka, dosavadní předseda 

ONV, 52 let, ve vol. obvodě č. 78 Jiřina Hanačíková, technička komunikací, 32 let a ve vol. obvodě 

č. 79 Karel Zdražil, 34 let, lesař. 

Pro volby do Jihomoravského krajského národního výboru v Brně byl v obci ustanoven volební 

obvod č. 95 v něm kandidoval Jan Sukop, 40 let, bezpečnostní technik. 

Pro volby do České národní rady byl volební obvod č. 149 v něm kandidovala Květoslava 

Březinová, 50 let, učitelka ZDŠ. 



Pro volby do Sněmovny národů Federálního shromáždění volili ve volebním obvodě č. 55 Ing. 

Jaroslava Adamíka, 40 let, technického náměstka, a pro volby do Sněmovny lidu Federálního 

shromáždění ve volebním obvodě č. 100 Janu Pekařovou, 40 let, zástupkyni ředitele střední 

zdravotnické školy. 

Volby se začaly v pátek 5. června ve 12,00 hod. Toho dne se volilo do 22 hodin. V sobotu 6. června 

se pokračovalo ve volbách od 7 hodin do 14,00. Volby v Morkovicích proběhly bez rušivých 

příhod, podstatná část voličů odvolila v pátek. Převážná část občanů, přes 99%, hlasovala pro 

kandidáty. Jen asi 5 občanů se k volbám nedostavilo. Všichni kandidáti byli zvoleni 100% 

odevzdaných hlasů. 

Návrh volebního programu pro volební období 1981-85 byl vypracován MNV již v lednu 1981 a 

poprvé s ním byli občané seznámeni na plenárním zasedání národního výboru dne 29. ledna. Poté 

byly jeho zásady předloženy občanům ještě několikrát. "Volební program Národní fronty obce 

Morkovice-Slížany na léta 1981-85", jak zní oficiální název tohoto dokumentu obsahuje úvod a 4 

kapitoly, v nichž jsou obsaženy nejdůležitější úkoly pro práci nového sboru poslanců NV. 

V úvodu jsou vytyčeny základní cíle volebního programu takto: 

- zabezpečování úkolů v oblasti hospodářské a sociální politiky, úkoly při zvelebování obce a 

zlepšování životního prostředí všech občanů, 

- - zdokonalení působení NV a zvyšování účinnosti jeho práce, rozvíjení a zdokonalování práce 

organizací a orgánů Národní fronty, 

- -úkoly politickoorganizátorské práce a ideově-výchovné práce NF a organizací v ní sdružených. 

- V následujících kapitolách jsou pak rozepsány konkrétní úkoly volebního programu. 

I. Pro oblast ekonomicko-sociální obsahuje úkoly v bytové výstavbě, kde se stanoví poskytování 

pomoci žadatelům o výstavbu rodinných domků při zajišťování stavebního místa a při přípravě 

dokladů pro vydání územního rozhodnutí a stavebního povolení a příprava území pro stavbu s 

předstihem pro plynulou realizaci výstavby. 

 
příprava obědů ve školní jídelně 

 



Úkoly v investiční části akce "Z" - zvelebení počítá s realizací přístavby požární zbrojnice, s 

výstavbou mateřské školy pro 120 dětí, která má být dokončena do roku 1984. 

Ve státní výstavbě mimo akci "Z" - zvelebení - se počítá s dokončením výstavby nákupního 

střediska v roce 1982, s výstavbou státní bytovky, s regulací slížanského potoka až do Počenic, s 

opravou cesty přes Náměstí, s přípravou prostoru pro výstavbu v místní trati Olejna, s přístavbou 

pavilonu pro ZDŠ se zahájením v roce 1982 a s rekonstrukcí kotelny školy. 

Ve fázi přípravných prací má být realizováno řešení prodejní sítě ve Slížanech, se stavbou nového 

zdravotního střediska v Morkovicích a s opravou budovy Sdruženého závodního klubu ve 

spolupráci s podnikem Zadrev. 

V neinvestiční části akce "Z" - zvelebení bude věnována pozornost rozšíření veřejného osvětlení k 

nově postaveným rodinným domkům, opravě místních komunikací a chodníků, rozšíření 

kanalizační sítě, údržbě veřejných studní a opravě jejich okolí, úpravě volebních obvodů, jejich 

ozelenění a údržbě zeleně, spolupráci s JZD při udržování čistoty obce, vozovek a při sklizni 

zemědělských produktů, údržbě památníků světových válek a přilehlým prostranstvím u hřbitova, 

úpravě a údržbě sportovního areálu. 

Další akce budou provedeny z rozpočtu ONV a to: rekonstrukce kotelny a oprava střechy na budově 

MNV, rekonstrukce lidové knihovny z nynější pošty, oprava střechy zámku a generální opravy 

rozhlasu v Morkovicích a ve Slížanech. V poslední části této kapitoly jsou stanoveny úkoly 

směřující k lepšímu uspokojování potřeb občanů. Jedná se zde o provádění pravidelných kontrol v 

zásobování ve všech prodejnách a provozovnách Jednoty, řádné užívání půdního fondu a při 

výstavbě postup podle schváleného územního plánu obce, zvyšování péče o bezpečnost práce a 

protipožárních předpisů, soustavní provádění kontrol atd. 

II. kapitola obsahuje oblast politicko-organizátorské činnosti. Je zde stanoveno celkem 11 bodů, a 

to: 

- prohloubení spolupráce NV se všemi složkami a organizacemi Národní fronty, 

- upřesňování dohody o spolupráci mezi MNV a JZD při plnění volebního programu, 

- zvyšování iniciativy a pracovní aktivity občanů a poslanců, zejména při realizaci volebního 

programu formou závazků, 

- prohloubení styku poslanců s voliči, 

- pořádání veřejných schůzí s občany, pravidelná informace občanů o práci a záměrech NV, 

- seznámení občanů s usnesením orgánů MNV, zvýšení účasti občanů na plenárních zasedáních 

MNV, 

- zkvalitnění řídící a organizátorské práce NV, zvyšování pomoci organizacím Národní fronty, 

školení a odbornému vzdělávání funkcionářů, 

- zlepšení práce předsedů komisí NV, 

- rozvíjení socialistické soutěže v podmínkách obce, 

- přípravě a provádění hovorů s mládeží. 

III. kapitola obsahuje úkoly v oblasti ideově-výchovné činnosti. Jsou zde stanoveny obecné úkoly 

ideově-výchovné práce tak, jak vyplývají z usnesení XVI. sjezdu KSČ v jednotlivých organizacích 

Národní fronty, jako úkol je zde stanoveno vybudování stálého agitačního střediska a zabezpečovat 

každoročně důstojným způsobem oslavy významných výročí Vítězného února, Mezinárodního dne 

žen, májových oslav, Mezinárodního dne dětí, Slovenského národního povstání a Velké říjnové 

socialistické revoluce. V roce 1983 zabezpečit zejména oslavy 35. výročí Vítězného února, oslavy 

65. výročí vzniku samostatného státu, v roce 1984 40. výročí Slovenského národního povstání a v 

roce 1985 40. výročí osvobození Československa. 

Věnovat pozornost výchově občanů k socialistickému vlastenectví a proletářskému 

internacionalismu, organizovat světonázorovou výchovu, vést občany k dodržování zásad 

socialistického soužití. 



Sledovat úroveň práce sboru pro občanské záležitosti, zvyšovat ideovou a estetickou úroveň 

občanských obřadů. 

V oblasti názorné agitace věnovat pozornost ekonomické propagandě, občanské aktivitě při plnění 

volebního programu, využívat sdělovacích prostředků, a to Kroměřížské Jiskry, zkvalitnit úroveň 

rozhlasového kroužku. Podporovat zájmovou uměleckou činnost v kroužcích a rozvíjet socialistický 

způsob života a zábavy a konečně věnovat péči ochraně přírody a životního prostředí. 

IV. kapitola obsahuje zásady kontroly plnění volebního programu. Ta má být prováděna zejmí¨éna 

na veřejných schůzích občanů (veřejné schůze strany 2x do roka), na plenárních zasedáních MNV a 

v místním výboru Národní fronty za účasti zástupců všech složek NF 2x ročně. 

Přejděme nyní k ustavující schůzi nově zvoleného národního výboru. Konala se ve čtvrtek 2. 

července 1981 v malém sále Sdruženého závodního klubu. Poslanci a vedoucí společenských 

organizací Národní fronty na ni byli zváni zvláštními pozvánkami, občané rozhlasem a vyhláškou. 

Schůze byla zahájena v 19,00 hodin a měla tento program: 

1. zahájení, 2. volbu mandátové a návrhové komise, 3. složení slibu nově zvolených poslanců 

MNV, 4. volby funkcionářů a orgánů MNV, 5. vystoupení předsedy MNV k závěrům XVI. sjezdu, 

jejich realizace v podmínkách národního výboru, volebnímu programu, k plnění základních funkcí 

národního výboru v dalším období, 6. schválení plánu práce národního výboru na II. pololetí r. 

1981, 7. diskusi, 9. schválení návrhu na usnesení, 10. závěr. 

Schůzi zahájil Julius Štolfa, nově zvolený poslanec, z pověření rady národního výboru, přivítal 

přítomné a zvláště pak nově zvolené poslance. Konstatoval,  že na schůzi je přítomno 34 z 35 

zvolených poslanců MNV, všichni tři poslanci zvolení do ONV. Poté se přistoupilo k volbě 

mandátové komise, do níž zvoleni poslanci Slováček, Vymazal a Najman a návrhové komise ve 

složení poslankyně Hýsková, Ing. Burian a Buršová. Poslanec Slováček pak podal zprávu 

mandátové komise o volbách. Konstatoval v ní, že z 1877 zaregistrovaných voličů volilo 1861, že 

pro kandidáty MNV bylo odevzdáno 1861 hlasů, že tedy byli zvoleni 99,14% všech oprávněných 

voličů. 

Poté přikročeno ke slibu poslanců. Ten přečetla poslankyně Marie Belková a po složení slibu 

zazpívali všichni přítomní národní hymny. Poté přistoupeno k volbě funkcionářů národního výboru. 

Návrh na čelné funkcionáře přednesl předseda Místního výboru Národní fronty Ing. Ladislav Tesař. 

Byli zvoleni: předsedou MNV Miroslav Pátík, místopředsedou MNV Julius Štolfa, tajemníkem 

MNV František Brňovják, členy rady poslanci: Zdeněk Janček, Jaroslava Blešová, Ing. Josef 

Burian, Stanislav Horák, František Najman a Jaroslav Pírek. Poté přistoupeno k volbě jednotlivých 

komisí. Do finanční komise byli zvoleni: jako předseda Ing. Josef Burian, Jako tajemník František 

Okálek, za členy poslanci Ing. Petr Foukal, poslanec Otto Březina, dále Vladimír Mandrholc, a jako 

aktivisté Františka Tichá a Jenka Štěpánková. 

Do komise výstavby a plánování: jako předseda Ing. Jiří Skřítek, tajemníkem Ladislav Vymazal, 

místopředsedou poslanec Ing. Bohumil Hanáček a jako členové poslanci Ing. Antonín Horáček, 

Květoslav Gloza, Karel Dupák, Jaroslav Judas a dále občané Josef Polišenský, Josef Medek, 

Antonín Dobeš, Ing. Pavel Vězda a jako aktivisté komise občané Jaroslav Foltýn, Jiří Kubánek, 

Miroslav Šebestík a Josef Suchánek. 

Komise ochrany veřejného pořádku byla zvolena ve složení: předseda poslanec Zdeněk Janček, 

tajemník poslankyně JUDr. Ivana Koutná, členy poslanci Jindřich Vymazal, Radoslav Přibyl, 

občané Bedřich Koudelka, Petr Šušlík, Josef Vašina a jako aktivisté komise občané Vladimír Hanák 

a Josef Podaný. 

Komise školská a kulturní byla zvolena ve složení: předsedou poslanec Stanislav Horák, tajemnicí 

poslankyně Marie Belková, členy poslanec Josef Kovář a občané MVDr. Bedřich Formánek a 

Václav Navrátil a aktivisty občané Václav Bleša, Růžen a Pátíková, Anna Koudelková a Miloš 

Bleša. 

Do komise místního hospodářství a obchodu byli zvoleni za předsedu poslankyně Jaroslava 

Buršová, tajemnicí poslankyně Marie Pěnčíková, členy poslanec Jan Přikryl a občané Aloisie 



Slámová, Marie Kazíková a jako aktivisté v komisi pracují občané Vojtěška Vlhová, Ludmila 

Adámková a František Čech. 

Komise sociálně-zdravotní byla zvolena takto: jako předsedkyně poslankyně Eliška Hýsková, jako 

tajemnice Anna Staňková, jako členové poslankyně Božena Greplová a poslanec Svatopluk Dvořák 

a občané Emilie Mazurová a Milena Derková a jako aktivisté byli zvoleni občanky Eliška 

Molčíková, Milena Švagerová, Marie Klusalová a Dr. Helena Benešová. 

V komisi pro mládež a tělovýchovu budou pracovat jako předseda poslanec Julius Štolfa, jako 

tajemník občanka Bronislava Albrechtová, jako členové poslanci Ivo Zlámal, Ing. Jan Bleša a 

František Brňovják a dále občanka Irena Pírková. Jako aktivisté občan Milan Zaoral a dále 

předsedové organizací Socialistického svazu mládeže jednotlivých závodů. 

Dále byly zvoleny ještě komise rady MNV, a to: 

Sbor pro občanské záležitosti ve složení: 

předsedkyní poslankyně Jaroslava Blešová, tajemnicí občanka Anna Staňková, členy občanky 

Zdena Vozdková, Milena Morongová, Marie Belková, Libuše Rachtavová, Vlasta Kokešová, 

poslankyně ONV Jiřina Hanačíková a občanka Blahoslava Hauschwitschová.  

Druhou komisí rady MNV je komise bytová. Byla zvolena ve složení: předseda poslanec František 

Najman, tajemnicí Františka Tichá, členy poslanec Ladislav Slováček a občan Jiří Hofman. 

Komise povodňová je čtyřčlenná. Tvoří ji poslanci Jaroslav Pírek jako předseda a poslanec 

Květoslav Bleša a dalším členem je Miroslav Judas. 

Poslední komisí je komise branné výchovy, která je tříčlenná a jsou v ní jen občané, a to Jaroslav 

Dostál - předseda, Květa Rozumová a Vratislav Pecháček. 

Po volbách se ujal slova nově zvolený předseda, který přednesl návrh nového volebního programu. 

V diskusi vystoupil předseda ONV Antonín Jablunka. Po seznámení s plánem práce komisí a rady a 

pléna MNV, který přednesl nově zvolený tajemník MNV František Brňovják, přečetla usnesení 

poslankyně Eliška Hýsková. Pak byla schůze zakončena. 

Tak byl ustaven nový národní výbor, jeho komise a aktivity. 

Dne 8. října se konalo ustavení občanského výboru ve slížanské části obce Morkovice-Slížany. 

Rada MNV vydala k tomuto účelu pokyny pro politicko-organizační zabezpečení voleb do 

občanského výboru, které počítali s tím, že pozvání občanů bude provedeno místním rozhlasem a 

plakátovou pozvánkou, že se zasedání zúčastní všichni členové rady MNV, poslanci a členové 

komisí, byl stanoven program zasedání. Do občanského výboru byli pak navrženi Svatopluk 

Dvořák, Marie Pěnčíková, Vítězslav Krejčí, Svatoslav Minks, Josef Podaný, František Kadlec, 

Miloš Urban, Vladimír Mandrholc, Oldřich Závojský, Břetislav Šimčík, Karel Kolář, Jaroslav 

Judas. 

Program veřejného zasedání občanů při volbě občanského výboru byl následující: 

1. Zahájení a kulturní vložka - zahájil místopředseda MNV J. Štolfa, kulturní program přednesli 

žáci ZDŠ. 2. Dosavadní předseda OV ve Slížanech Oldřich Závojský zhodnotil činnost dosavadního 

občanského výboru, kladně v něm zhodnotil přístup členů výboru a občanů při práci na opravě a 

rekonstrukci budovy bývalého MNV ve Slížanech, při dalších pracích jako byla oprava komunikací. 

3. Místopředseda MNV pak přednesl návrh kandidátů. Jsou uvedeni výše. Tajemník MNV 

František Brňovják pak jednotlivé kandidáty představil a podal jejich stručnou charakteristiku. 4. 

Poté se ujal slova předseda MNV Miroslav Pátík. Poděkoval dosavadnímu výboru za jeho činnost, 

seznámil občany s nastávajícími důležitými úkoly MNV a podrobně rozebral podíl občanského 

výboru na jejich plnění. 5. V diskusi pak vystoupili někteří přítomní, kteří kritizovali jednak špatné 

udržování místních komunikací, četné dotazy se týkaly stavby prodejny Jednoty, budovy veřejného 

stravování. V diskusi vystoupil i předseda ONV Antonín Jablunka. 6. Po provedení volby byla 

schůze zakončena. 

Nově zvolení členové občanského výboru se hned po schůzi sešli a zvolili předsedou občanského 

výboru Josefa Podaného, tajemníkem Vítězslava Krejčího a místopředsedou Karla Koláře. 



5. kapitola: Národní fronta a její složky  
Předsedou Místního výboru Národní fronty v Morkovicích je Ing. Ladislav Tesař. Národní fronta 

sdružuje politické strany, v Morkovicích jsou to organizace KSČ, Československé strany 

socialistické a Československé strany lidové, politické organizace jako Socialistický svaz mládeže, 

Svaz československo-sovětského přátelství, Český svaz žen, Český svaz protifašistických 

bojovníků, Československý svaz požární ochrany, Svazarm, Slavoj, český svaz včelařů, Český 

ovocnářský a zahrádkářský svaz, Český svaz chovatelů drobného hospodářského zvířectva. 

Jednotlivé složky Národní fronty vykazují rozdílnou aktivitu. 

Vedoucí složkou Národní fronty je Komunistická strana Československa. Nejvyšším orgánem KSČ 

v Morkovicích je Místní výbor KSČ. Ten řídí tři uliční organizace, a to organizaci č. 1 a 3 v 

Morkovicích a organizaci č. 2 ve Slížanech. Vedle těchto uličních organizací jsou zde ještě závodní 

organizace strany, a to: Závodní organizace KSČ v Palu, Zadrevu, JZD, ve škole a v Lidrukově a 

stranická skupina v středisku Okresního podniku služeb. Závodní organizace řídí přímo Okresní 

výbor KSČ v Kroměříži. 

Složení místního výboru je následující: předsedou je Jaroslav Hýsek, 1. místopředsedou Jiří 

Hofman, 2. místopředsedou Jan Lechner, jednatelem Václav Matoušek. Členy místního výboru jsou 

Miroslav Pátík - předseda MNV, Rudolf Sláma, ing. Ladislav Tesař - předseda Místního výboru 

Národní fronty, František Tichý, Rostislav Klech, Věra Šebestíková, Emilie Mazurová, Miroslav 

Judas, Ivo Šebestík, Karel Krejčiřík a Jaroslav Polišenský. Každá s uličních organizací má svůj 

sedmičlenný výbor. Předsedou uliční organizace č. 1 je František Tichý, uliční organizace č. 2 

Miloš Bleša, č. 3 Ivan Šebestík. Předsedou závodní organizace KSČ v Palu je Tadeáš Schwachula, 

v Zadrevu Ladislav Slováček, v JZD Rostislav Svoboda, na ZDŠ Milena Morongová, v Lidrukově 

Jaroslav Judas a stranické skupiny v OPS Michal Óváry. 

Významnou složkou stranického života je stranické vzdělávání. Organizaci školení řídí lektorát při 

MV KSČ, lektory jsou většinou absolventi večerní university marxismu-leninismu - VUMLu - je 

jich celkem 41. 

V Morkovicích jsou tyto druhy stranického vzdělávání: 

Základní stupeň pro kandidáty KSČ, 

základní stupeň pro členy KSČ, 

střední stupeň pro členy a hospodářsko-technické pracovníky i nestraníky. 

Dále organizuje lektorát politické vzdělávání pro členy Socialistického svazu mládeže a pro členy 

Revolučního odborového hnutí.  

Obsahem školení v roce 1981 byly materiály XVI. sjezdu KSČ a XXVI. sjezdu KSSS. 

Organizace Československé strany socialistické má v Morkovicích 28 členů. Předsedou organizace 

je František Ladislav Čelechovský, místopředsedou byl Vojtěch Sedláček, po něm převzal tuto 

funkci Franišek Vítek. Jednatelem a pokladníkem organizace je Libuše Babyštová. Výborové a 

členské schůze se konají 1x měsíčně. Strana má zastoupení v komisích NV a to v komisi pro 

ochranu veřejného pořádku je zastoupena F.L. Čelechovským, v komisi školské a kulturní L. 

Babyštovou, v komisi zdravotní Květou Rozumovou, v komisi výstavby a zemědělství Josefem 

Suchánkem a v komisi péče o mládež Marií Suchánkovou. Organizaci ve výboru Národní fronty 

zastupuje její předseda. 

Z činnosti strany uvádíme 400 hodin brigádnické činnosti vesměs při udržování a úklidu veřejného 

prostranství, sběr odpadových surovin a uspořádání dvou zájezdů. 

Organizace Československé strany lidové má v Morkovicích 60 členů. Jejím předsedou je Vladimír 

Hanák, jednatelem Luděk Polášek, pokladní Josef Hanák. Poslanci v národním výboru za lidovou 

stranu jsou František Najman, Ing. Jan Bleša a Jan Dobeš. 

Organizace vykazuje bohatou činnost brigádnickou při úklidu prostranství kolem kostela.Z členů 

organizace jsou dva dobrovolní dárci krve, dva členové jsou členy Brigád socialistické práce. 

Organizace koná pravidelně 1x za 2 měsíce výborovou schůzi a 1x za čtvrt roku členskou schůzi. 

Během roku uspořádá zpravidla dva zájezdy. 



Základní organizace Českého svazu protifašistických bojovníků měla v roce 1981 43 členů, z toho 

30 žilo trvale v Morkovicích, 13 mimo. Věkové složení naznačuje, že jejími členy jsou občané 

starší. 10 členů je ve věku od 80-89 let, 8 ve věku 75-80 let, 7 ve věku 70-75 let, 4 ve věku od 65-70 

let, 10 ve věku od 60 do 65 let a 4 ve věku do 60 let. V roce 1981 zemřeli 4 členové, a to Josef 

Hanák ze Lhoty, Josef Klech ze Slížan, Josef Lechner z Pornic a František Krejčí ze Slížan. Dva 

členové z organizace vystoupili, a to Bohumil Slaný a Marie Hlaváčová. Činnost organizace řídil 

výbor ve složení: Vladislav Olšina - předseda, Metoděj Foltýn - místopředseda, Miroslav Dolák 

jednatel, Jurečka Karel - pokladník. 

Během roku konala pobočka 10 výborových a 2 členské schůze. Členové organizace se během roku 

zúčastnili oslav 60. výročí založení strany v Morkovicích, dvou předvolebních schůzí, tradiční 

vzpomínky padlých v předvečer 1. máje, účastnili se prvomájového průvodu, odhalení pomníku 

prvnímu československému vojenskému výsadku z SSSR v Dřínově, aktivně se podíleli na úpravě 

na novém osázení prostranství okolo pomníku padlých v Morkovicích, uspořádali besedu v základní 

devítileté škole s přímými účastníky dukelsko-karpatské operace podplukovníkem Jiřím Lopojdou z 

Kroměříže a Josefem Barešem. Aktivně se podíleli na sběru odpadových surovin: odevzdali 816 kg 

železného šrotu, 1 114 kg starého papíru a 171 kg olova. Aktivně se zúčastnili i brigádnické 

činnosti. 

Činnost organizací Socialistického svazu mládeže měl řídit Místní výbor. Ten se však během roku 

téměř nesešel, jeho předseda se z Morkovic odstěhoval, takže jednotlivé organizace, pokud 

pracovaly, pracovaly samostatně. V Morkovicích pracují - existují - dvě vesnické organizace 

Socialistického svazu mládeže, a to v Morkovicích, kde je jejím předsedou Karel Dupák a ve 

Slížanech, dále jsou to 3 podnikové - tedy závodní organizace a to v JZD, kde je předsedou 

Miroslav Remiáš, v Zadrevu J. Pírková a v Palu - Vinklárek. 

 
brigáda členů SSM – úklid prostoru před letním kinem 

 

Z organizací svazáckých se mi podařilo obdržet výkaz o činnosti pouze u vesnické organizace 

Socialistického svazu mládeže ve Slížanech. Tam měla organizace v roce 1981 13 členů a výbor ve 

složení Rostislav Klech - předseda, Přemysl Bleša - místopředseda, Eva Urbanová - jednatelka. 

Dále byli ve výboru ještě Taťána Podaná, Lubomír Indrych. Z nejzdařilejších akcí byl uspořádán 



tradiční masopust a dětský karneval. 1 člen pracuje jako instruktor v pionýrské organizaci. V 

polovině října se na výroční schůzi ustavil nový výbor. Předsedou se stal Přemysl Bleša. 

Vcelku možno říci, že organizace Socialistického svozu mládeže nijak zvlášť nevynikají v činnosti. 

Podnikové organizace svou činností nepřesahují rámec závodu a vesnická organizace v 

Morkovicích se rovněž nijak aktivně v politickém životě obce neprojevuje. 

Český svaz žen 

V roce 1981 měla Základní organizace Českého svazu žen v Morkovicích celkem 119 členek, ve 

výboru pracovalo 15 žen. Hlavními funkcionářkami výboru byly: předsedkyní Marie Klusalová, 

místopředsedkyní Zdena Ředinová, pokladní Františka Tichá, jednatelkou Helena Adamčíková a 

předsedkyní revizní komise Věra Kadlecová. 

Za rok 1981 byly uspořádány pobočkou tyto akce: v lednu se konala burza sportovních potřeb a 

dětského ošacení, tato se však nesetkala s velkým ohlasem, protože byla v Morkovicích otevřena 

partiová prodejna. V dubnu zhotovily ženy 1000 kusů karafiátů do prvomájového průvodu. K 60. 

výročí KSČ připravily ženy kulturní program. Při návštěvě sovětských turistů pomohly členky při 

přípravě programu a zúčastnily se večeru družby.Při volbách do zastupitelských sborů se aktivně 

zúčastnily předvolebních schůzí, vyzdobily volební místnosti a pomáhaly ve volebních komisích. V 

agitačních dvojicích pomáhalo 15 členek. Měsíc srpen byl, jako již je zvykem, věnován zájezdu, 

letos ta bylo na výstavu "Flora Olomouc", hrad Bouzov a Javoříčko. Na 3 brigádách u hřbitova 

odpracovaly ženy okolo 100 hodin. Také členky organizace ze Slížan odpracovaly 100 hodin na 

úpravě prostranství u pomníku padlých. Na úklidových pracích při dokončení pošty se v pěti 

směnách odpracovalo celkem 450 hodin. 

5 členek organizace pracuje jako poslankyně, jedna je poslankyní ONV. 

Organizace spolupracuje se složkami Národní fronty a pracuje ve sboru pro občanské záležitosti. 

Základní organizace Svazarmu v Morkovicích neměla v roce 1981 předsedu. Z oddílů pracoval jen 

střelecký kroužek, který vedl Milan Zaoral. Šlo o žáky devítiletky. Kroužek se scházel pravidelně 

1x za 14 dní. Dva měsíce před okresním přeborem trénuje každý týden. Každý rok po začátku 

školního roku se provádí nábor formou soutěže. Jsou získáváni především mladší žáci. V měsíci 

lednu probíhá soutěž družstev, do které jsou zařazeni nejlepší jednotlivci ze tříd. Ve školním roce 

1980-81 pracovalo ve střeleckém kroužku 13 žáků. 

Druhým aktivně pracujícím kroužkem Svazarmu je kynologický kroužek. V roce 1981 měl 25 členů 

- svazarmovců. Z 25 členů mělo 23 psy, ato: 22 členů německého ovčáka a 1 německého boxera. 

Na cvičiště docházelo v průměru 13-15 členů - psovodů, kteří aktivně prováděli výcvik, 

zúčastňovali se okresních závodů a pracovali na brigádách. 

Na úpravě a zvelebení cvičiště bylo odpracováno 300 hodin. V průběhu roku se zúčastnili členové 

klubu 4 okresních závodů, výraznějších úspěchů zde však nedosáhli. 19. září složili 4 členové 

zkoušky ZM 1 a 1 zkoušku ZVV. Za celé období bylo provedeno 5 ukázek výcviku. Všechny 

ukázky byly pro pionýrské tábory a děti devítiletky z Morkovic. Jedna ukázka byla provedena v 

rámci programu po prvomájovém průvodu. 

O své činnosti informuje kroužek veřejnost ve dvou vývěsních skříňkách. Během roku se konaly 3 

členské a 6 výborových schůzí. Začátkem roku se všichni členové zúčastnili branného závodu. 

Koncem roku odešel dosavadní jednatel Bleša a administrativní práce začala stagnovat. 

SČSP 

Výbor pobočky Svazu československo-sovětského přátelství se v roce 1981 nezměnil. Pobočka má 

201 členů. Vedle MO má svou závodní organizaci Pal Magneton - předsedou je František Ospalík, 

Zadrev od jara 1981 a JZD. 

Členské schůze místní pobočky se konaly: 11. února, 22. dubna - spojená s oslavou 111. výročí 

narození V.I.Lenina, 15. června a 8. května se členové pobočky hromadně zúčastnili promítání 

sovětského filmu. Ve druhém pololetí se členské schůze konaly 7. října, 6. listopadu, kdy se konal 

jednak lampiónový průvod na oslavu VŘSR a jednak veřejná oslava v sále SZK. Na schůzi přednesl 



referát o významu VŘSR referent Kokrla z 3. fakulty Vysoké školy SNB v Holešově. 1. prosince se 

zúčastnili členové programu v souvislosti s návštěvou sovětských turistů v Morkovicích a 11. 

prosince se na závěr měsíce přátelství konala beseda o zájezdu do SSSR. Členských schůzí se 

zúčastňovalo v průměru 30 členů. 

 
přivítání sovětských turistů 

 

Slavoj 

Slavoj Morkovice neměl v roce 1981 předsedu, což se odrazilo v činnosti. Z oddílů pracovaly oddíl 

kopané, volejbalu a základní tělesné výchovy a kroužek šachistů. 

Oddíl kopané. 

Soutěžní rok 1980-81. V podzimním kole sehrálo A mužstvo 13 zápasů mistrovských, z nichž 3 

vyhrálo, 2 hrálo nerozhodně a 8 prohrálo. Dosáhlo score 16:23 a 8 bodů. V 

jarním kole sehrálo 13 mistrovských zápasů, z nich 5 vyhrálo, 2 remizovalo a 

6 prohrálo. Dosáhlo 12 bodů. Mimo mistrovské zápasy sehrálo ještě v 

podzimním kole 6 zápasů a v jarním 10 přátelských. 

Výsledná tabulka soutěžního roku 1980-81: 
1 Lubná 18 4 4 54:25 40  

Nejlepšími střelci byli Věroslav 

Medek se 7, Jiří Kroutilík se 6 a 

Zdeněk Pátík s 5 vstřelenými 

brankami. 

 

Trenérem je Dušan Churý, 

vedoucím Karel Kolář 

 

2 Břest 14 9 3 57:32 37 

3 Rymice 14 4 8 57:38 32 

4 Prasklice 15 1 10 58:32 31 

5 Rataje 12 6 8 40:34 30 

6 Kvasice 13 4 9 36:33 30 

7 Koryčany 10 5 11 47:38 25 

8 Bařice 8 9 9 51:58 25 

9 Chvalčov 9 4 13 42:60 22 

10 Roštění 6 9 11 47:54 21 

11 Morkovice 8 4 14 40:45 20 

12 Rusava 8 4 14 34:48 20 

13 Holešov B 7 6 13 42:66 20 

14 Troubky 4 3 19 31:73 11 



Soutěžní rok byl jeden z nejslabších v historii. Teprve vítězstvím nad Holešovem 5:1 se rozhodlo o 

setrvání v okresním přeboru. 

 
Družstvo A po utkání Morkovice-Holešov B 5:1 v boji o záchranu v OP dne 21.6.1981 

branky: Pátík Zdeněk 2, Jiří Štolfa, Jiří Horák, Věroslav Medek 

1.ř.: Jiří Zwicker, Radek Dostál, Zdeněk Pátík, Jan Bleša, Jiří Kroutilík, Ivan Hýsek, František Vrba, Jiří štolfa, 

Jaromír Bajer, Jan Rábek 

2.ř.: Miroslav Pátík, Josef Labuť, Dušan Churý (trenér), Jindřich Vymazal, Karel Koňarik, Věroslav Medek, Josef 

Remeš, Karel Kolář (vedoucí družstva), Jaroslav Blaž, Jan Minks, Jiří Horák, Stanislav Majda, Vítězslav Štětina, 

Oldřich Vozdek 
 

B-mužstvo sehrálo v podzimním kole 11 mistrovských zápasů, z nichž 7 vyhrálo, 1 remizovalo a 3 

prohrálo, získalo score 30:18 a 15 bodů. V jarním kole sehrálo 11 mistrovských zápasů, z nich 

5 vyhrálo, 6 remizovalo, žádný neprohrálo, dosáhlo score 37:16 a 16 bodů. Mimo soutěž 

sehrálo ještě v podzimním kole 1 a v jarním 4 přátelské zápasy. Hrálo v soutěži okresní IV. 

třída - jih. S celkovým počtem 31 bodů skončilo na 3 místě. 

Tabulka soutěžního roku 1980-81: 

1 Pačlavice 15 5 2 69:31 35  

Nejvíce branek nastříleli 

Jaromír Vlč 13, Jan Minks 7 

a Jaroslav Hýsek a Jan 

Remeš po 5. 

 

Trenérem je Stanislav Pajgr, 

vedoucím Radek Ptáček. 

2 Záříčí 13 6 3 61:23 32 

3 Morkovice 12 7 3 67:34 31 

4 Kostelany 12 7 3 57:36 28 

5 Lubná B 12 4 6 53:36 28 

6 Žalkovice 11 4 6 40:24 26 

7 Rataje B 8 6 7 24:36 22 

8 Střílky 5 5 11 35:39 15 

9 Postoupky 4 4 14 35:67 12 

10 Koryčany 

B 

4 4 14 35:67 12 

11 Bezměrov 3 3 16 22:67 9 

12 Litenčice 1 6 15 21:59 8 



Dorostenci sehráli v okresním přeboru v podzimním kole 11 a v jarním 11 zápasů. Dosáhli v 

podzimním kole 13 bodů, score 42:26 6 zápasů vyhráli, 1 remizovali a 4 

prohráli, v jarním kole dosáhli 8 bodů při score 19:29, 3 zápasy vahráli, 2 

remizovali a 6 prohráli. Mimo soutěž sehráli v podzimním kole 1 a v jarním 4 

přátelské zápasy. Celkem sehráli 22 zápasů, z nichž 9 vyhráli, 3 remizovali a 

10 prohráli. Score 61:55. Nejvíce branek vstřelili Radek Hýsek 19, Ivan 

Hýsek 15 a Jiří Novák 10. Trenérem je Vladimír Strašák a vedoucím 

Květoslav Vlha. 

Starší žáci hráli okresní přebor, dosáhli 21 bodů a score 37:15, soutěž vyhráli. Nejvíce branek 

vstřelil Ivan Handl 12, Svatopluk Medek 8 a Zdeněk Přibyl 7. Trenérem je 

František Vrba a vedoucím Jiří Zach. 

 
1.ř. Vrba Pavel, Kruták Luděk, Handl Martin, Dostál Marek, Čuba Zdeněk, Outrata Václav 

2.ř. Trenér Vrba František, Matuštík M, Školný Z, Tesař P, Handl I, Hrnčíř D, Jura K, Handl Marian 
 

Mladší žáci sehráli 30 zápasů, z toho 2 vyhráli, 25 prohráli a 3 remizovali. Dosáhli score 5:111. 2 

branky vstřelili Marek Dostál a Kamil Bleša. Trenérem je Jan Minsk. 

Hlavními funkcionáři oddílu kopané bylki předsedou MVDr. Bedřich Formánek, jednatelem ing. 

Jan Bleša, pokladníkem Antonín Dobeš a kronikářem Jaroslav Derka. 

Z činnosti dalších oddílů TJ Slavoj uveďme alespoň to, že vedoucím volejbalového oddílu je Josef 

Albrecht a že hrají družstva mužů, žen, dorostenců a žáků, v oddíle základní tělesné výchovy že 

cvičí ženy, muži a děti. Kroužek šachistů že vede Antonín Dobeš a Luděk Polášek. 

 



Zájmové organizace 

Místní organizace Českého ovocnářského a zahrádkářského svazu čítala v roce 1981 182 členů, 2 z 

nich během roku zemřeli. V průběhu roku se konalo 10 výborových a 3 členské schůze. Předsedou 

organizace je PhDr. Karel Slezák, místopředsedou Milan Zaoral a jednatelem Hlavinka. Organizace 

uspořádala během roku 2 odborné přednášky a to Miroslavy Šidlové a pěstování pokojových květin 

a besedu s prof. Dr. Miloslavem Vávrou CSc, čestným doktorem budapešťské univerzity a 

morkovským rodákem, 2 zájezdy a to jednodenní do Brna a dvoudenní na Ostravsko. Dále obnovil 

družbu se sesterskou organizací v Žitavanech v okrese Nitra. Pro členy obstaral 23 q raných 

brambor a 43 q strojených hnojiv. Vedl také zpracovnu ovoce a vlastní malotraktor. 

Základní organizace Českého svazu včelařů měla v roce 1981 53 členů, kteří obhospodařovali 492 

včelstev. Počet členů z jednotlivých obcí a počet včelstev udává tabulka: 

Morkovice 31 členů 303 včelstev 

Slížany 9 členů 101 včelstev 

Uhřice 5 členů 48 včelstev 

Počenice 2 členové 11 včelstev 

Tetětice 4 členové 27 včelstev 

Dřínov 1 člen 2 včelstva 

Během roku bylo uspořádáno 3 členské a 8 výborových schůzí a 6 besed. Kočování se včelstvy se 

zúčastnilo 18 členů a to na řepku do Litenčic, na jetel do Morkovic, Zahnašovic a Martinic, na mák 

do Trávníku. Celkem bylo přisunuto 422 včelstev což je o 96% více jak vloni. 

Na státní nákup bylo dodáno 1 035 kg medu. Dodávka byla zajištěna jen těmi, co kočovali. V rámci 

okresu jsou morkovští včelaři na 2. místě, plán dodávek - 4 kg medu na jedno včelstvo však není 

splněn. Nákaza varoáza včel nebyla zjištěna. 

Výroční členská schůze 13.XII.1981 zvolila výbor ve složení Oldřich Gejda - předseda, Jan Najman 

- jednatel, Jan Churý - pokladník. 

 

Základní organizace Českého svazu chovatelů drobného zvířectva patřila v roce 1981 k nejlepším v 

okrese Kroměříž. Členové se převážně soustřeďují na chov slepic, králíků a holubů, rozšiřují se 

stavy i chovatelská úroveň chovu ovcí, klesající tendence je v chovu koz, část chovatelů se věnuje 

chovu cizokrajných ptáků. 

Na trh bylo dodáno: 

5 285 ks vajec v hodnotě 5 285,00 Kčs 

14 064 ks vajec do líhně v hodnotě 32 347,20 Kčs  

22,5 kg slepičího masa v hodnotě 337,50 Kčs 

24 kg husího masa v hodnotě 588,00 Kčs 

4,20 kg peří v hodnotě 199,50 Kčs 

1 320 ks kožek králičích v hodnotě 9 240,00 Kčs 

109 kg králičího masa v hodnotě 1 962,00 Kčs 

3,5 kg vlny z angorských králíků v hodnotě 1 330,00 Kčs 

9 kozlíků a koziček v hodnotě 18 000,00 Kčs 

14 kozích kůží v hodnotě 490,00 Kčs 

24 kg ovčí vlny v hodnotě 2 660,00 Kčs 

14 kožek nutrií v hodnotě 2 800,00 Kčs 

  

U chovatelů organizace je registrováno: 339 nosnic, 134 králíků, 10 angorských králíků, 7 koz, 11 

chovných ovcí, 5 chovných nutrií. Bylo okroužkováno 420 ks slepic, 124 holubů, 242 ks okrasného 

ptactva, 183 ks králíků. 



Vyvrcholením činnosti byla okresní výstava ve dnech 15. a 16. srpna 1981. Bylo vystaveno 352 

králíků, 371 holubů, 170 ks drůbeže 16 plemen, 65 ks drůbeže zakrslých plemen, 12 ks drůbeže 

vodní, 15 nutrií, 26 koz a ovcí. Bylo prodáno 48 králíků, 20 holubů, 11 ks drůbeže. Výstavu 

navštívilo 1906 osob. 

27. srpna se konal nákupní trh na plemenné kozly a kozičky. Byla předvedena zvířata z á okresů v 

počtu 96, z toho 9 z Morkovic. O zvířata byl malý zájem. 

Organizace má 57 členů. 

Slepice chová 41 členů v počtu 370 velkých a 40 zakrslých 

husy chovají 2 členové v počtu 6 kusů 

kachny chová 7 členů v počtu 30 kusů 

králíky chová 39 členů v počtu 357 kusů 

holuby chová 19 členů v počtu 383 kusů 

kozy chová 5 členů v počtu 6 kusů 

ovce chová 10 členů v počtu 24 kusů 

nutrie chovají 2 členové v počtu 20 kusů 

okrasné ptactvo chová 7 členů v počtu 157 členů 

Předsedou organizace je Alois Jura. 
 

Požárníci 

V Morkovicích je sídlo Veřejného okresního požárního útvaru, dále jsou zde 2 organizace Svazu 

požární ochrany, a to v Morkovicích a ve Slížanech. 

Veřejný okresní požární útvar Kroměříž požární stanice Morkovice měla 7 požárníků. Hlavní 

zaměření její činnosti spočívalo v represi požárů, v prevenci u malých provozoven a v provádění 

oprav stříkaček pro požární útvary v okrese. 

V roce 1981 zasáhli morkovští požárníci 2x v únoru (požár briket a autobusu), 3x v dubnu a to při 

požáru domu č. 10 v Morkovicích, při požáru vepřína ve Zborovicích a při zahoření odpadků nad 

cihelnou, 3x v srpnu, a to ve Strabenicích, při hledání utonulého na Švábce a při ohrožení stohu 

slámy ve Slížanech, 1x v listopadu při požáru v Koryčanech a 1x v prosinci při požáru stropu v 

Morkovicích. 

Požární útvar je vybaven 1 požárnickým vozidlem CAS 32, které má nádrž na 6 000 l vody a vodní 

čerpadlo, dále vůz DVS 12 se stříkačkou. 

V roce 1981 pokračovala přístavba požární zbrojnice. S přístavbou se započalo v r. 1979 a v 

prosinci r. 1981 byla dokončena. Přistavovaly se 2 garáže a místnosti pro služebnu. Akce byla 

prováděna v akci "Z" - zvelebení, hodnota díla je 601 000 Kčs. 

Dobrovolné požární útvary vykazují podstatně menší činnost a to zvláště dobrovolný požární útvar 

ve Slížanech. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Myslivci 

 

  
  

  
  

  
  

  
 



6. kapitola: sdružený závodní klub ROH Zadrev Morkovice 
a jeho činnost v roce 1981  
Činnost Sdruženého závodního klubu ROH Zadrev řídil výbor, který měl 21 členů. Jeho předsedou 

byl Ivan Sedlařík, zaměstnanec Pal Magnetonu Morkovice, hospodářem František Zdražil, člen JZD 

Morkovice, místopředsedou učitel ZDŠ Morkovice Vladimír Bleša, jednatelem Václav Navrátil, 

střediskový kulturní pracovník Okresního kulturního střediska v Kroměříži. Dále jsou ve výboru 

zastoupeny sdružené odborové organizace morkovských podniků a to tak, že závod Pal Magneton 

má ve výboru 3 zástupce, JZD Morkovice 3 zástupce, škola 2, MNV Morkovice-Slížany 2, 

Lidrukov 1, Zadrev 4 a Komunální služby 1 zástupce. Stálými pracovníky jsou Libuše Rachtavová 

jako vedoucí klubu a Václav Navrátil jako střediskový kulturní pracovník. 

 
schůze SZK 

 

V roce 1981 pracovaly v klubu tyto kroužky: 

Dětský orchestr pod vedením Aloise Tichého, kroužek filmových amatérů - MOKAF (Morkovský 

klub filmových amatérů) pod vedením Ladislava Krejčího, instrumentální skupina mladých pod 

vedením Ing. Ladislava Tesaře, Pěvecký sbor SZK, jehož předsedou je Oldřich Churý, filatelistický 

kroužek pod vedením Františka Okálka, šachový kroužek mládeže, který vede Václav Navrátil, 

fotografický kroužek, jehož vedoucím je Vladimír Bleša, dále hudební skupiny, a to instrumentální 

skupina pod vedením Svatopluka Čecha a dechový orchestr pod vedením Svatopluka Čecha. 

Pro práci má klub k dispozici budovu bývalé sokolovny, která je v provozu jen z části, velký sál byl 

pro havarijní stav stropu uzavřen a v roce 1981 se stále jednalo o tom, kdy a jak bude opraven. 

V místnostech klubu mimo velký sál probíhají během roku všechny akce a veřejné schůze MNV, 

Místního výboru KSČ a Slavoje. Rovněž další organizace zde konají své schůze (organizace Svazu 

československo-sovětského přátelství apod.) Vedle toho zde probíhají v klubovní místnosti 

pravidelné zkoušky hudebních kroužků a v zimním období se zde 5x za měsíc promítají filmy pro 

děti. 

Z dalších akcí, které pořádal klub, je nutno vzpomenout pohostinské vystoupení divadla Oldřicha 

Stibora z Olomouce, které zde předvedlo hru J.Janovského Je libo cigaretu 14. listopadu. V červnu 

při příležitosti ústředního kola Armádní soutěže umělecké tvořivosti, které tradičně probíhá 

každoročně v Kroměříži, došlo k pohostinnému vystoupení některých vojenských uměleckých 

souborů. Konalo se pro žáky ZDŠ v červnu v prostoru letního kina.  



 
vystoupení armádního souboru 

Klub zorganizoval i dva zájezdy na divadelní představení do Brna a Gotwaldova. V oblasti 

vzdělávání se klub podílel na přípravě 16 přednášek pro dospělé s různými organizacemi Národní 

fronty, na 19 populárně-vědeckých přednáškách, 5 besedách pro důchodce a mládež, 12 odborných 

seminářů pro členy JZD, v prostorách klubu se dále konalo 9x školení civilní obrany, 3 cykly 

přednášek Socialistické akademie o atheistické výchově, 2x se zde konaly hovory s mládeží, které 

organizoval MNV. 

A nyní k činnosti jednotlivých kroužků. 

Dětský orchestr má 30 členů a během roku vystupoval 14x, z toho 5x mimo Morkovice. Vedoucím 

je Alois Tichý. 

Instrumentální skupina mladých, kterou vede ing. Tesař, má 5 členů a vystupovala 6x na veřejnosti. 

Instrumentální skupina Svatopluka Čecha má 5 členů a v letních měsících hraje na tanečních 

zábavách v okolí pravidelně. 

 
vystoupení na dětském dni 



Dechový orchestr vede rovněž Svatopluk Čech a hrává většinou jen na pohřbech nebo při různých 

manifestacích. V září tohoto roku došlo k pokusu o omlazení souboru a orchestr pravidelně každou 

středu zkouší. Lidově se tomuto souboru říká "pohřebanka". 

Filatelistický kroužek má 15 členů, z toho 10 mladých, jeho vedoucím je František Okálek, schází 

se pravidelně 1x za 14 dní a pořádá tématické výstavy známek v budově klubu. 

Šachový kroužek má 8 členů. Vedoucím žáků je Václav Navrátil. Kroužek se schází pravidelně a 

hraje v okresním přeboru. Zúčastnil se i přeboru základních škol čtyřčlenných družstev, kde si 

počínal velmi úspěšně. Šachový kroužek dospělých vede Antonín Dobeš. 

Fotografický kroužek má 9 členů a pořizuje fotodokumentaci k různým oslavám a veřejným akcím. 

Vede ho učitel Vladimír Bleša. 

Pěvecký sbor SZK je největším zájmovým kroužkem klubu a vykazuje i nejvýznamnější kulturní 

činnost. Nástup do činnosti v roce 1981 zahájil vlastně již 6. prosince 1980, kdy na výroční schůzi 

zhodnotil svou činnost. K Novému roku zaslal sboru veršovaný pozdrav i hudební skladatel Zdeněk 

Kaňák, který se sborem spolupracuje. Na konferenci klubu 4. února 1981 byl dosavadní předseda 

samosprávy sboru Ivan Sedlařík zvolen předsedou klubu. V dubnu se konala v Kroměříži celostátní 

soutěž klavíristů - žáků LŠU. Eva Karlíková se v ní umístila na 3. místě. Tato žákyně LŠU často 

sbor doprovází při jeho vystoupeních. Ve dnech 2. a 3. května konalo se obvyklé pracovní 

soustředění sboru, tentokrát v Novém Městě na Moravě. Koncert, který zde sbor uspořádal, byl 

velmi málo navštíven, shlédlo jej jen 23 hostů. V pátek dne 15. května účinkoval sbor na 

slavnostním večeru v Morkovicích u příležitosti odhalení pamětní desky k 60. výročí KSČ. V neděli 

24. května konal se v Morkovicích tradiční Májový koncert. Program byl atraktivní a ve druhé jeho 

části zazněly Hanácké písně od Arne Linky. Provedení skladby kvitovali přítomní, mezi nimiž bylo 

i mnoho hostí z Kroměříže, s povděkem. V neděli 7. června zúčastnilo se 31 členů sboru krajských 

pěveckých slavností v Luhačovicích. Dirigent ing. Vladimír Bleša řídil 2 skladby pro smíšený sbor 

s tělesem, v němž zpívalo 500 zpěváků. Bylo to ocenění jeho dlouholeté umělecké dirigentské 

činnosti. Ve dnech 7.-9. srpna 1981 pořádala samospráva sboru třídenní autobusový zájezd do 

Jižních Čech. Zúčastnilo se ho 36 členů. V nedělki 18. října účinkoval komorní sbor 15 zpěváků na 

besedě s důchodci - členy JZD ve Vlčích Dolech. V soboru 14. listopadu uspořádal sbor společně s 

pěveckých sborem Dvořák z Uherského Brodu v sále požární zbrojnice Slavnostní koncert 

sborového zpěvu. Na koncertě zazněl i sbor Dalibora Spilky věnovaný morkovskému sboru "Jakou 

barvu má mládí". Autor byl přítomen spolu s hudebním skladatelem Zdeňkem Kaňákem. Současně 

poprvé zazněla i dirigentem sboru ing. V. Blešou upravená stará hanácká píseň Neplatné 

vzkazování. Na koncertě vystoupilo 45 místních pěvců a 70 hostí. Celkem uspořádal sbor v roce 

1981 3 samostatné koncerty, 5 příležitostních vystoupení. 

Klub morkovských filmových amatérů MOKAF (morkovský klub amatérského filmu) má celkem 

12 registrovaných členů,skutečně však natáčí 4. Vedoucím kroužku je Ladislav Krejčí. Vybavení: 

Každý člen vlastní kameru 8mm a promítací přístroj na 8mm. Vedle toho má kroužek propůjčen od 

klubu promítací přístroj MEOKLUB 16mm na ozvučování 16mm filmů, dále promítací přístroj 

KVARZ 8mm a kameru 16mm Krasnogorsk. Od začátku činnosti byly natočeny filmy: 

1. Veřejná schůze KSČ v JZD a zahájení provozu administrativní budovy JZD z r. 1979 

2. Brigády socialistické práce v JZD a přivítání sovětských turistů v JZD z r. 1980 

3.  Návštěva ministra zemědělství v Morkovicích v r. 1981.  

Uvedené filmy jsou natočeny a tedy majetkem JZD. 

4. Od roku 1979 se pravidelně natáčí reportáže z politických, kulturních a budovatelských 

akcí v Morkovicích (např. 1. máje, úprava letního kina, výstavba Morkovic-nákupního 

střediska, Spartakiáda 1980, stavba bytovek za koupalištěm apod.) Jde o "filmovou 

kroniku" Morkovic. 

5.  Odchyt bažantů v roce 1981. Film natočen pro myslivce. 

6. Zápalka za 100 000 Kčs - autentický záznam požáru domu č.p. 10 v Morkovicích v r. 

1981. Autorem je Josef Kovář. Film se v r. 1982 zúčastnil soutěže amatérských filmů v 

Gottwaldově, kde získal 3. cenu reportážního filmu a cenu diváka. 



7. Výroční členská schůze ROH v Zadrevu 1979 a 1980. Pro Zadrev. 

8.  Návštěva sovětských turistů v Morkovicích v roce 1981 - film natočen pro SČSP. 

9.  Natočeno 5 filmů o požárních soutěžích pro Svaz požární ochrany. 

10.  Pro zvláštní školu slavnostní karneval na ukončení školního roku v r. 1979. 

11. Zápis do 1. třídy - film z r. 1980. Zúčastnil se soutěže v Mělníku. 

12. Pro OPS natočen film o výrobě a montáži slunečních kolektorů v Morkovicích. 

Autory většiny snímků jsou Josef Kovář, Luboš a Ladislav Krejčí a Oldřich Handl a L. 

Motalík. 

7. kapitola: školství v Morkovicích  

Základní devítiletá škola a Základní škola v Morkovicích. 

V 1. - 6. ročníku fungovala škola jako Základní škola, 7.-9. ročník jako základní devítiletá škola. 

Ředitelem školy v roce 1980-81 byl zasloužilý učitel Jaroslav Polišenský, zástupkyní ředitele Eliška 

Hýsková, na škole vyučovali:  

v 1. třídách Drahomíra Novosadová - důchodkyně a Milena Švagerová, 

ve 2. třídách Milena Morongová a Marie Karlíková, 

ve 3. třídách Alena Derková a Alena Kuchařová jako důchodkyně, 

ve 4. třídách Marie Belková a Věra Kukulová, 

v 5. třídách Jan Babyšta, Stanislava Hofmanová a Jana Pecháčková, 

v 6. třídách Martin Mikeska a Josef Albrecht, 

v 7. třídách Zdeněk Janček a Jarmila Štelcová, 

v 8. třídách Jaroslav Dostál a Vladimír Bleša a v 9. třídách Pavel Michajlovič a Ludmila 

Hanáčková. 

 
učitelský sbor základní školy 

 



Bez třídnictví vyučovali Jaroslava Jančíková, Eva Konečná, Božena Němcová, Oldřich Gejda. Jako 

vychovatelé v družině mládeže Milada Dostálová, Milena Krčálová, Marie Klusalová a Anežka 

Skoupilová. Pionýrskou vedoucí byla Eva Kadášová. 

Na škole bylo v 1.-4. třídách 189 žáků, v 5.-9. třídách 317 žáků, celkem 506 žáků. Ve školním roce 

1980-81 dokončilo školní docházku 80 žáků. Na školy střední bylo přijato 37 žáků, z toho na 

gymnázia 23 žáků, na průmyslové školy 8 žáků, na pedagogické školy 3 žákyně, na střední 

zeměfělské technické školy 14 žáků, na ekonomické školy 5 žáků. Na čtyřleté učební obory s 

maturitou 9 žáků. Na učební obory odešlo do hornictví 2 žáci, do strojírenství 15, do stavebnictví 4 

a do zemědělství 14 žáků. 

21. února pořádala pionýrská skupina ve spolupráci s Lidovými milicemi podniků Pal a Zadrev Den 

Lidových milicí. Probíhal od 9 hodin na hřišti. Měl tento program: po zahájení proběhla soutěž 

čtyřčlenných hlídek žáků v branném závodě, dále soutěž ve vaření jídel, v rozborce samopalu, ve 

střelbě se vzduchovky a v hodu granátem. Branný ráz dopoledne byl doplněn vystoupením 

požárníků a kynologů Svazarmu. Pedagogický dozor vykonávali učitelé. Akce se zúčastnilo 146 

dětí všech tříd. 

 
Den Lidových milicí 

 

Zvláštní škola v Morkovicích 

fungovala jako dvojtřídní škola. 1. třídu učila Eva Kučerová, promovaná defektoložka, která do 

školy dojížděla z Ivanovic na Hané. Ve třídě bylo 14 žáků. Školní rok dokončilo 11 žáků, z toho 7 

žáků cikánského původu, 3 se během roku odstěhovali. 2 žáci třídu opakovali, 3 jsou navrženi do 

pomocné školy. Ve třídě jsou žáci 1., 2. a 3. ročníku. 

Ve 2. třídě je třídní učitelkou Františka Bubelová s aprobací pro 1.-9. ročník ZDŠ, důchodkyně. 

Dojíždí denně z Kroměříže. Ve třídě bylo zapsáno 14 áků, během roku se 3 žáci přistěhovali a 2 

odstěhovali. Školní rok dokončilo 15 žáků. Jsou zde žáci 4., 5., 6., 8. a 9. třídy. 

Ředitelkou školy je Marta Koutňáková - dříve Kopčilová. 



Z činnosti školy na veřejnosti a mimo vlastní vyučování je třeba uvést, že se její žáci zúčastnili 

branného závodu v Bystřici p.H., prováděli relace do obecního rozhlasu, uskutečnili besedy s 

veřejnými činiteli. Patronátním závodem byl Zadrev a Okresní podnik služeb - provozovna v 

Morkovicích. 

Z veřejně-prospěšné práce uvádíme, že žáci sebrali 5 600 kg starého železa, na fond solidarity 

odevzdali 70 Kčs, 465 hodin odpracovali při veřejně-prospěšné práci a vyrobili 300 upomínkových 

předmětů pro voliče. S vycházejícími žáky se slavnostním způsobem rozloučili veřejní činitelé. 

V Mateřské škole ve Slížanech 

bylo ve školním roce 1980-81 zapsáno 32 dětí. Ředitelkou školy je Jaroslava Blešová a dákle zde 

učí Milena Navrátilová. 

 
 

Děti se během roku podrobily lékařské prohlídce, uskutečnily besedu s pracovníky Palu, kteří jim 

promítli film, 14. prosince uskutečnily vystoupení na besídce, kterou pro ně pořádali svazáci ze 

Slížan, v únoru pro ně uskutečnili besedu příslušníci Lidové milice z Palu, 5. března připravila 

škola besídku k Mezinárodnímu dni žen, navštívily 1. třídu základní školy a zúčastnily se 

prvomájového průvodu. Ředitelka školy je poslankyní MNV a členkou rady MNV v Morkovicích. 

Mateřská škola v Morkovicích 

Mateřská škola měla v roce 1980-81 4 oddělení, v nichž bylo 127 dětí. Ředitelkou byla Anna 

Koudelková a působily zde učitelky: Helena Jelínková, Marie Žvátorová, Anna Břečková, Ivana 

Simonová, Dagmar Judasová, Marie Adamčíková a Eva Kocmanová. Dále zde byla zaměstnána 

jedna školnice a jedna uklízečka a 5 žen pracovalo ve školní kuchyni. 

Na veřejnosti vystoupily při příležitostech různých oslav a svátků. Tak např. při oslavách 

Mezinárodního dne žen uspořádaly besídku pro rodiče, vystoupily na Mezinárodním dnu dětí, na 

sportovním odpoledni, na výročních schůzích v JZD, na oslavě Dne učitelů v ZDŠ. Patronát nad 

jednou třídou má brigáda socialistické práce ze Zadrevu. 



Pobočka Lidové školy umění v Kroměříži 

Pobočku vedl učitel LŠU Jindřich Bleša. Učil v houslovém oddělení a dále hudební nauku, 

přípravnou hudební výchovu a souborou hru. Jaroslav Srovnalík učil v klavírním oddělení a 

hudební nauku. Učitelka Dana Stýskalíková je toho času na mateřské dovolené. 

 

 

 

 

V houslovém oddělení bylo 19 žáků, 

v klavírním 24, v přípravném 13, 

celkem navštěvovalo hudební školu 

56 dětí. 

 

V soutěžích LŠU (lidových škol 

umění) se žák morkovické pobočky 

Milan Ovečka umístil v okresním 

kole na 2. místě a Blanka Najmanová 

na 3. místě - oba ve hře na housle. 

 

Závěrečný koncert na počest 60. 

výročí založení KSČ se konal 15. 

května. Navštívilo ho 80 posluchačů. 

Koncert byl dobře připraven. Soubor 

houslistů a žáci klavírního oddělení 

vystoupili na dvou schůzích odbočky 

SČSP. 

 

 

 

8. kapitola: zdravotnictví a veterinární služba  
Zdravotní středisko Okresního ústavu národního zdraví v Morkovicích bylo obsazeno dvěma 

obvodními lékaři MUDr. Müllerem a MUDr. Petrikovitsem , zubní středisko MUDr. Blešovou a 

MUDr. Wolfem. Jako zdravotní sestry zde pracovaly sestry Hlavinková, Pátíková a Churá v zubním 

středisku, Zapletalová a Majdová u obvodních lékařů, na dětském oddělení, kde pracovala MUDr. 

Vězdová, jako dětská sestra Slavíková a Frkalová. Dále jako geriatrická sestra Měrková, jako 

ženská sestra Mrázková a jako řidič Karel Čuba. 

Nakažlivé nemoci se v roce 1981 nevyskytly. Nejčastěji se vyskytovala jako onemocnění záněty 

horních cest dýchacích a kardiovaskulární choroby, jako příčiny onemocnění figurují na prvých 

místech zhoubné nádory a nemoci srdce a cév. 

Závodní veterinární středisko JZD ČSSP Morkovice při okresním veterinárním zařízení v 

Kroměříži sídlí již druhým rokem v administrativní budově JZD v Morkovicích. Jeho personál 

zůstává nadále zaměstnanci okresního veterinárního zařízení státní veterinární správy. Důvodem k 

tomu, že se z veterinárního střediska stalo středisko závodní bylo to, že se tím vytvořil bližší 



kontakt mezi veterinární službou a JZD, že se ušetřila jedna pracovní síla (dispečerka střediska), 

důsledkem bylo zmenšení obvodu veterinárního střediska pouze na obce spadající do obvodu JZD. 

Služby poskytuje středisko JZD i občanům v obcích spadajících do oblasti JZD ČSSP Morkovice. 

Odpadlo tedy Koryčansko a Zdounecko. 

Ve veterinárním středisku pracovali: MVDr. Bedřich Formánek jako vedoucí střediska, MVDr. 

Ladislav Suchomel a MVDr. František Fejfar jako veterinární lékaři, František Obdržálek a Petr 

Kůrka jako veterinární technici. 

Ve výskytu nemocí nenastalo podstatných změn oproti minulým létům. Nevyskytla se rovněž žádná 

hromadná nákaza hospodářských zvířat. Z běžných onemocnění se nejčastěji vyskytují u skotu 

mastitidy - tj. záněty mléčné žlázy, chřipka u mladého skotu a selat a prasat a sípavka u selat ve 

Slížanech. Nejčastěji se toto onemocnění vyskytuje v jarních měsících. Hlavní pozornost 

veterinárního střediska je tedy zaměřena na prevenci a reprodukci. Běžně se již v tomto roce 

provádělo očkování proti myxomatoze u králíků, myxomatoza se vyskytla jen v omezeném měřítku, 

ojediněle se vyskytla a to jen u drobných chovatelů červenka prasat tam, kde tato nebyla očkována, 

u slepic se zjišťuje výskyt Pulorovy nákazy a to jen u chovatelů, běžně se vyskytuje coccidioza u 

králíků. 

Z onemocnění divoce žijících zvířat se v okrese Kroměříž Vyskytla vzteklina u lišek, proto se 

přikročilo k očkování psů a koček. Varoaza u včel, která v některých okresech vedla k zničení 

včelstev se v okrese Kroměříž nevyskytla. U všech chovatelů včel se provádí vyšetření, zatím s 

negativním výsledkem. 

V zimě 1980-81 došlo k úhynu býků na farmě v Uhřicích tím, že ve stájích na hluboké podestýlce 

pro velké mrazy se býci tlačili k sobě, aby se zahřáli, a tím došlo k ušlapání asi 14 kusů. 

Zbývá ještě doplnit, že nikdo v Morkovicích ani ve Slížanech nechová krávu a pouze jeden chovatel 

vykrmuje 3 býky. 

9. kapitola: provozovny Jednoty v Morkovicích  
Jednota v Morkovicích měla 3 provozovny pohostinství, z toho jednu ve Slížanech a 14 prodejen. 

Přehled o obratu provozoven a personálu v provozovnách pracujících: 

provozovna vedoucí obrat (Kčs) splnění plánu počet 

pracovníků 

pohostinství 

č. 654 Nohejl 1 786 000 115,2 % 10 

č. 765 Marčík 845 000 99,9 % 3 

č. 701 (Slížany)  311 000 107,8 % 1 

prodejny 

č. 456-průmysl. zboží Dostál 6 794 000 102,2 % 7 

č. 468-stavebniny Medek 5 414 000 117,7 % 2 

č. 001-zelenina Navrátilová 1 076 000 104,0 % 1 

č. 029-masna Ledvina 2 022 000 98,3 % 2 

č. 031-masna Králík 1 216 000 89,7 % 2 

č. 103-mlékárna Konečná 2 925 000 105,4 % 4 

č. 142-potraviny Blešová 1 851 000 90,3 % 2 

č. 146-potraviny Pátíková 3 154 000 101,1 % 4 

č. 222-potraviny Slížany Klusalová 2 066 000 100,8 % 2 

č. 402-obuv Krejčí 1 654 000 100,3 % 2 

č. 411-oděvy Sláma 1 236 000 94,3 % 1 

č. 414-kusový textil Horáková 1 445 000 109,5 % 1 

č.415-metrový textil Klapilová 873 000 103,9 % 1 

č. 494-partiové zboží  Pospíšilová 490 000 97,1 % 1 



V listopadu došlo ke změně maloobchodních cen u textilu - textilie z umělých vláken a umělých 

hmot byly zlevněny. 

Během roku se začal projevovat ve větším množství nedostatek pracích prášků a zboží z dovozu - 

jižní ovoce, kakao, kokos apod. 

Koncem roku se objevila fáma o zdražení, což vyvolalo nákupní horečku. Protože se tyto poplašné 

zprávy týkaly především potravin, později se ukázalo, že byly vcelku pravdivé, ke zvýšení cen 

některých potravin a masa skutečně došlo, bylo dodání zboží do prodejen omezeno tak, aby 

spotřebitelé neměli možnost vytvářet nadbytečné zásoby. 

 

10. kapitola: výrobní podniky v Morkovicích  
Největšími výrobními podniky v Morkovicích jsou Zadrev okresní průmyslový podnik, Pal 

Magneton závod 03 Morkovice a Jednotné zemědělské družstvo Československo-sovětského 

přátelství. Další výrobní podniky jsou již jak objemem výroby tak i počtem zaměstnanců menší. 

Jsou to Lidrukov - Lidové družstvo kovovýroby, jehož jedno výrobní středisko je v Morkovicích, 

sídlem tohoto podniku je Bystřice pod Hostýnem, středisko košíkářské výroby jako dílna Ústředí 

lidové umělecké výroby se sídlem v Uherském Hradišti, Okresní podnik služeb výrobní středisko 

Morkovice. 

 

Pal Magneton národní podnik Kroměříž, závod 03 Morkovice 

měl v roce 1981 toto kádrové obsazení: ředitelem závodu je Milan Dědek, vedoucím technicko-

výrobního úseku Emil Stratil, vedoucím hospodářského úseku Oldřich Stibor, vedoucím kádrově-

personálního úseku Zdeněk Frkal, předsedou závodního výboru ROH Ing. Pavel Vězda, předsedou 

závodního výboru KSČ Tadeáš Szwachula, předsedou závodní organizace Socialistického svazu 

mládeže Jiří Vinklárek. 

V závodě bylo zaměstnáno celkem 489 zaměstnanců, z čehož výrobních dělníků bylo 313, režijních 

dělníků 106, technicko-hospodářských pracovníků 58, ostatních 12. 

V roce 1981 bylo vyrobeno zboží v hodnotě 72 400 000 Kčs, což představovalo splění plánu na 

100,2%. Bylo vyrobeno: 

463 700 ks motocívek 

359 100 ks autocívek 

287 700 ks rozdělovačů 4V 

2 360 ks rozdělovačů 8V 

4 430 ks zapalovacích magnetů 

221 100 ks bateriových odpojovačů 

28 770 ks zářivkových měničů 

130 200 ks spínačů startérů 

 

V rámci závodu je organizovaná socialistické soutěž jednotlivců, dílen, kolektivů brigád 

socialistické práce, soutěž řidičů "Jezdím bez nehod", soutěž Lidových milicí, soutěž o bezúrazovou 

práci. Pro vyhodnocení socialistické soutěže jsou pevně stanovena kritéria a hodnocení se provádí 

čtvrtletně. 

Za rok 1981 bylo v socialistické soutěži vyhodnoceno: 

32 jednotlivců jako nejlepší pracovníci závodu. 

Kolektiv dílny 3163 s. Morongové byl 3x vyhodnocen jako nejlepší za závod. 

Kolektiv OŘJ (řízení jakosti) 3920 s. Polišenského 3x vyhodnocen jako nejlepší za závod. 

Kolektiv 3257, vedoucím je s. Jura, 1x vyhodnocen jako nejlepší za závod. 



Kolektiv pracovníků v kuchyni pod vedením s. Kroutilíkové byl 2x vyhodnocen jako nejlepší za 

závod. 

Kolektiv 3166 vedoucího s. Večerky byl 1x vyhodnocen jako nejlepší v závodě. 

Kolektiv 3720 - expedice, kde je vedoucí s. Bajerová byl 1x vyhodnocen jako nejlepší v závodě. 

V rámci soutěže řidičů "Jezdím bez nehod" byli vyhodnoceni: Vladimír Koutňák, Zdeněk Štelc, 

Josef Labuť. 

V rámci soutěže o bezúrazovou práci byla vyhodnocena s. Kroutilíková. 

Činnost společenských organizací na závodě. 

Revoluční odborové hnutí. Závodní výbor ROH pracoval v roce 1981 jako 15ti členný s tříčlennou 

revizní komisí. V závodě bylo 535 registrovaných odborářů. Byli organizováni ve 14 odborových 

úsecích. Hlavním úkolem závodního výboru bylo organizačně zabezpečit volby do odborových 

úseků, které proběhly v září a říjnu a pak volby do podnikového výboru a do okresních a krajských 

orgánů, kde má morkovický závod také své zastoupení. Při volbách byli všichni navrhovaní 

kandidáti zvoleni. 

V oblasti výrobně-ekonomické byla činnost závodního výboru zaměřena na splnění 1. roku 7. 

pětiletky. Do socialistické soutěže bylo zapojeno 80% všech pracovníků. V socialistické soutěži se 

závod 2x umístil na 1. místě. V hnutí Brigád socialistické práce je zapojeno celkem 161 pracovníků, 

kteří jsou ve 14 brigádách. V roce 1981 byla založena Rada brigád, která přispěla ke zlepšení práce 

v této oblasti. 

V oblasti péče o pracující se komise závodního výboru zaměřila na zlepšování sociálních podmínek 

na závodě. Pokračovalo se ve stavbě sociálního zařízení. V závodní rekreaci se rekreovalo 161 

pracovníků, výběrové rekreace se zúčastnilo 25 pracovníků a 9 pracovníků bylo v lázních. V oblasti 

odborářské výchovy se závodní výbor zaměřil na masové školení členů odborových úseků, na kurz 

pro úsekové důvěrníky, na kurz pro funkcionáře závodního výboru. Probíhá soutěž nástěnek. 

Aktivita ZV byla dále zaměřena na seznámení všech odborářů s výsledky XVI. sjezdu KSČ. 

Socialistický svaz mládeže má na závodě 39 svazáků, závodní organizace má 4 svazácké skupiny, 

které dobře pracují. Je tu i hlídka "reflektoru mladých". Svazáci se aktivně zapojují do všech akcí, 

které jsou na závodě - mnoho členů pracuje v různých společenských organizacích jako je 

Revoluční odborové hnutí, Československá vědecko-technická společnost a Svaz československo-

sovětského přátelství. 

Na závodě dále pracuje odbočka Československé vědecko-technické společnosti, odbočka Svazu 

československo-sovětského přátelství a jednotka Lidových milicí. 

 

Zadrev okresní průmyslový podnik Morkovice 

Hlavními funkcionáři závodu v roce 1981 byli: ředitelem Miroslav Šebestík, ekonomickým 

náměstkem Miloš Zbořil, výrobním náměstkem Jaroslav Hýsek. Předsedou závodního výboru 

Ladislav Slováček, závodního výboru ROH Ludmila Majdová. 

V závodě pracovalo 500 zaměstnanců. 

V roce 1981 vyrobil Zadrev zboží v hodnotě 28 786 000 Kčs a tím splnil plán na 100,17%. 

Vyrábělo se: v nábytku -  

proutěná a rákosová křesla 3 183 ks 

proutěné a rákosové stolky 1 367 ks 

dětské židličky 21 403 ks 

dětské stolky 8 373 ks 

dětské houpačky a rákosové houpačky 1 335 ks 

proutěné a rákosové květinové stojany 1 949 ks 

zrcadla 10 013 ks 

květináče 7 871 ks 

sedačky 134 ks 



košíkářská výroba 

kolébky  3 402 ks 

vázy 1 020 ks 

stínidla 32 146 ks 

krytky 6 386 ks 

matrace 855 ks 

podvozky 3 293 ks 

klepače 3 100 ks 

košíky 4 830 ks 

pradláky z PVC a proutí 5 506 ks 

papíráky z PVC a proutí 34 429 ks 

prádelníky z PVC a proutí 34 341 ks 

dárkové koše z PVC a proutí 143 690 ks 

květináče 16 494 ks 

tašky 23 162 ks 

rybářské košíky 133 ks 

misky 7 271 ks 

koše na hračky 1 891 ks 

mřížky 2 980 ks 

koše na jahody 736 ks 

trháčky 515 ks 

baltimorky (tašky) 247 ks 

průmyslové koše 334 ks 

povlaky 3 145 ks 

Při výrobě byla věnována velká pozornost zavádění nových výrobků do výroby (tak zvané inovaci 

výroby). V roce 1981 bylo zavedeno nově do výroby na 70 druhů výrobků, z toho 23 druhů 

košíkářských výrobků, 11 druhů výrobků z nábytku a 36 nových druhů kazet. 

 
předávání ocenění nejlepším pracovníkům na výroční schůzi 

 

Velmi důležitou součástí výroby je výroba kazet na export. V roce 1981 bylo vyvezeno celkem 113 

326 ks kazet, a to do Francie, Rakouska, Anglie, Finska, Nizozemí, Švédska, Belgie, Irska, 



Libanonu, Kypru a Kanady. Největším odběratelem byly firmy z Francie - celkem 45 290 ks, 

Anglie - celkem 30 463 ks a Rakouska 19 463 kusů. 

Socialistické soutěžení v roce 1981 bylo zaměřeno na ruční loupání proutí a holí, zde bylo 

odměněno celkem 37 pracovníků, na strojové řezání proutí, na strojové loupání vařeného proutí, zde 

byli odměněni 3 pracovníci, na ruční řezání proutí - zde bylo zapojeno 20 pracovníků, na svoz 

vyřezaného proutí - do soutěže se zapojilo 5 pracovníků. Bylo uzavřeno celkem 48 závazků, z toho 

7 kolektivních a bylo podáno 20 zlepšovacích návrhů. V závodě je 7 kolektivů Brigád socialistické 

práce a 2 kolektivy o získání titulu soutěží. 

Jednotné zemědělské družstvo Československo-sovětského přátelství v Morkovicích 

Zemědělská výroba je do značné míry závislá na klimatických podmínkách. Tyto zejména v roce 

1981 dosti podstatně ovlivnily výnosy zemědělských plodin. Proto zprávu o hospodaření JZD 

začneme rozborem klimatických podmínek. 

Přes zimu byl částečně sníh, který chránil kultury. Před jarem však přišly holomrazy, které 

poškodily jak zrniny, tak také pícniny. V dubnu velké teplotní rozdíly poškodily pšenice tím, že 

ovlivnily počet odnoží a množství zrn v klasu. Také v tomto období zmrzly květy na ovocných 

stromech a tím se snížila úroda ovoce, hlavně švestek, které se používají k pálení slivovice. Srážky 

v tomto roce byly nerovnoměrně rozděleny. 

Hektarové výnosy hlavních pěstovaných zemědělských plodin byly následující 

ozimé pšenice 52,80 q 

ozimého ječmene 54,40 q 

jarního ječmene 43,80 q 

jadlého hrachu 33,00 q 

kukuřice na siláž 372,00 q 

cukrovky 422,00 q 

cibule 192,00 q 

pícnin víceletých zelených 366,00 q 

Jarní práce byly započaty 24. března. Začaly se sít jak obiloviny, tak souběžně s nimi i cukrovka. 

Obiloviny byly zasety během 8 dní. Také setí cukrovky pokračovalo rychle vzhledem k tomu, že 

byl pro setí nasazen nový stroj pro přesný výsev semene - Monosir - z dovozu. 

Na jaře bylo zaseto 1 100 ha ječmene a 900 ha řepy. 

Senoseč začala 29. května, sklizeň se prováděla sběracími vozy a ukládala ve skladu pomocí 

nakladače. To ušetřilo lidskou práci i když kvalita sena nebyla vždy nejlepší. Porosty víceletých 

pícnin byly toho roku podprůměrné vzhledem k tomu, že bylo nepříznivé počasí - jarní sucha. 

S jednocením cukrovky se začalo 12. května a skončilo se 30. května. Bylo vyjednoceno 920 ha. Na 

jednocení se podíleli všichni pracovníci JZD i nečlenové. Na středisku v Litenčicích vypomáhala 

také brigáda ze Zadrevu a z Okresního výboru KSČ v Kroměříži. 

Počátek žní byl deštivý, pak se ale počasí ustálilo a sklizeň zrna se skončila během 14 dní. Sklízelo 

24 vlastních kombajnů a 29 vypomáhalo. Úklid slámy se prováděl lisy a sběracími vozy. Stohy se 

vršily pásovými traktory s velkou shrnovací stěnou a zčásti byly také dorovnávány speciálním 

vrstvičem slámy, který vyrobil Státní statek v Ústí nad Orlicí. Kvalita slámy byla v některých 

stozích špatná, do stohů zatékala voda. 

Po úklidu slámy byly na některých honech prováděny podmítky, na některé byl ihned vyvážen hnůj 

a zaorán pod cukrovku. Některé hony nebyly podmítány a byla prováděna ihned naorávka pro osev 

ozimin. Zpětným prováděním podmítky se zaplevelují pozemky a je nutno vynakládat stále větší 

finanční částky na chemické přípravky pro ničení plevelů. Luskoviny se pěstovaly ne větší výměře 

217 ha pro získání osiva a výrobu bílkovin. Setí ozimých směsek a pšenic, kde se klade důraz na 

včasné setí, se provádělo již od 25. září a ukončeno bylo posledním setím pšenice až po sklizni 

cukrovky na části plochy. 



Celé září se věnovala pozornost sklizni kukuřice na siláž. Sklizeň se prováděla samochodnými 

řezačkami a odvážela se nákladními auty. Kukuřice se vrstvila do vysokých hromad, které byly pak 

rovnány a dusány pásovými traktory a autocisternou, která také prováděla dusání. Siláž kukuřice 

byla velmi kvalitní. 

Sklizeň cukrovky začala 2. října ze souvratí a od 10. října byla sklizeň prováděna 6 soupravami 

šestiřádkovými a 4 soupravami třířádkovými. Odvoz řepy byl prováděn vozidly na cukrovarské 

skládky v Morkovicích, Prasklicích, Počenicích, Srnově a Honěticích. Skrojky se svážely na kraje 

honu. Tam se pak silážovaly v povrchových silážních jamách. Pokud bylo špatné počasí, navezlo se 

na siláž hodně bláta a tím se siláž znehodnocovala. U některých silážních jam tak vznikly až 60% 

ztráty. Zimní orba se skončila před zamrznutím 10. prosince. 

Živočišná výroba. 

Produkce mléka byla splněna na plán, na 1 dojnici bylo nadojeno 3 020 litrů mléka, což činí na 

jednu dojnici denně 8,30 litru. 

Od jedné prasnice se odchovalo v průměru 15,22 ks selat. 

Denní přírůstek u výkrmu skotu činil 0,57 kg, u výkrmu prasat činil 0,48 kg. 

Plán stanovil vyrobit 11 890 q vepřového masa a byl splněn na 90,17%, u hovězího masa byl 

stanoven na 10 880 q a byl splněn na 83,10%.  

Produkce v živočišné výrobě se nesplnila hlavně proto, že byl značně omezen dovoz jadrných 

krmiv ze zahraničí a byly podstatně sníženy denní dávky. To mělo velký vliv na produkci. 

 
neužívaná část areálu družstva 

 

Družstvo ve své kuchyni vaří pro družstevníky. V roce 1981 uvařili pracovníci 161 477 hlavních 

jídel. Jeden oběd stál 5 Kčs. To představuje hodnotu materiálu, ostatní hradí JZD. Vaření a 

vydávání obědů zabezpečuje desetičlenný kolektiv pracovníků. V provozu jsou i kantýny a to v 

administrativní budově a ve středisku v Litenčicích. 

Základní kazatele výsledků hospodaření v roce 1981. 

Jednotné zemědělské družstvo československo-sovětského přátelství obhospodařuje 6 812 ha 

zemědělské půdy a z toho 6 416 orné půdy. To je 94,14% zemědělské půdy. 

Zastoupení plodin na orné půdě: 

obiloviny 3 272 ha 51,00%  cukrovka 896 ha 13,96% 

luštěniny 217 ha 3,30%  zelenina 92 ha 1,43% 

zrniny celkem 3 489 ha 54,30%  řepka 147 ha 2,20% 

brambory 42 ha 0,65%  ostatní plodiny 110 ha 1,71% 

pícniny na orné půdě 1 640 ha 25,50%     



Průměrně pracuje v JZD 1 224 pracovníků. 

Výměra zemědělské půdy na jednoho pracovníka je 5,57 ha. 

Hrubá rostlinná produkce na 1 ha zemědělské půdy je 9 733 tis. Kčs. 

Hrubá živočišná produkce na 1 ha zemědělské půdy je 9 670 tis. Kčs. 

Hrubá zemědělská produkce činí 19 403 tis. Kčs. 

Na 1 ha zemědělské půdy připadá: 94 ks skotu, 34 krav, 115 ks prasat, 7 ks prasnic. Zisk činil 13 

613 000 Kčs, na 1 ha 1 998 Kčs. 

11. kapitola: ostatní údaje  
Výkup ovoce v roce 1981. 

Organizace výkupu byla stejná jako v loňském roce - vykupující podnik i výkupčí. 

Bylo vykoupeno: 88 q angreštu  17 q hrušek 

 18 q třešní  2 q švestek 

 57 q černého rybízu  132 

q 

padaných 

jablek  103 q červeného rybízu  1 q česneku 

 52 q jablek    

Pozoruhodný je velmi nízký výkup jablek, hrušek a třešní a trnek. Bylo to způsobeno velmi nízkou 

úrodou v důsledku jarních mrazů. I ořechů bylo velmi málo. 

12. kapitola: statistické údaje o obyvatelstvu 
a) Stav obyvatelstva, narození a úmrtí - K 31. prosinci žilo v Morkovicích 2 408 osob, ve Slížanech 

348 osob, celkem tedy v obci Morkovice-Slížany 2 756 osob. 

Narodilo se v Morkovicích 46 dětí (z toho 27 chlapců a 19 dívek), ve Slížanech 8 dětí (z toho 7 

chlapců a 1 dívka), celkem tedy v Morkovicích-Slížanech 54 dětí (z toho 34 chlapců a 20 dívek). 

Zemřelo celkem 23 osob, z toho 14 mužů a 9 žen. 

V současné době žije v Morkovicích-Slížanech jedna rómská rodina. 

b) Výstavba - Rozestavěnost domů v Morkovicích-Slížanech je velká. V roce 1981 však nebylo 

přiděleno žádné domovní číslo. 

 
pětatřicátníci 

 


